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La present acta, una vegada aprovada pel Ple, es publica en la web d'aquest Ajuntament de manera íntegra, sense 

cap mena de restricció i d'accés/consulta oberta en internet. L'eventual presència de dades personals o informació 

que identifique o que pot fer identificables persones físiques, queda omesa o substituïda per ***, llevat que 

concórrega alguna base jurídica que legitime el seu tracte, conforme estableix l'article 6 del Reglament Europeu 

de Protecció de Dades 2016/679 (*RGPD) i l'art. 8 de la Llei orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de Protecció de 

Dades Personals i garantia dels drets digitals. 

 

ACTA NÚM. 04/2023 

 

ACTA DEL PLE ORDINARI DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL, CELEBRAT EL 

DIA TRENTA DE MARÇ DE DOS MIL VINT-I-TRES 

 

A la ciutat de Sagunt, el dia trenta de març de dos mil vint-i-tres, a les 17 hores i 10 

minuts, es reuneixen a la Sala de Sessions de la Casa Consistorial, sota la Presidència de l’Il·lm. 

Sr. Alcalde, Sr. Darío Moreno Lerga, els següents regidors i regidores: 

Sra. María José Carrera Garriga 

Sr. Javier Raro Gualda 

Sra. Ana Mª Quesada Arias 

Sr. Francisco Alejandro Sotoca Ruiz 

Sr. Francisco Javier Timón Saura 

Sr. Josep Francesc Fernández Carrasco 

Sra. María Asunción Moll Castelló 

Sr. Josep Maria Gil Alcamí 

Sr. José Manuel Tarazona Jurado 

Sra. Maria Josep Soriano Escrig 

Sr. Manuel González Sánchez 

Sr. Juan Antonio Guillén Juliá 

Sr. Cosme José Herranz Sánchez 

Sra. Carolina Fuertes Gallur 

Sr. Sergio Ramón Muniesa Franco 

Sra. Davinia Bono Pozuelo 

Sra. María Isabel Sáez Martínez 

Sr. Guillermo Sampedro Ruiz 

Sr. Roberto Rovira Puente 

Sr. Salvador Montesinos Zamorano 

Sr. Alejandro Vila Polo 

Sr. Carlos López Rodríguez 

 

EXCUSA ASSISTÈNCIA: 

Sra. Natalia Antonino Soria 

Sra. Pilar Berna García 

 

 Assistits de l’oficiala major, per substitució del secretari general, Sra. Josefa María 

Esparducer Mateu, i de l’interventor, Sr. Sergio Pascual Miralles, a fi de realitzar sessió 

ordinària del Ple de la corporació, en primera convocatòria. 

 

 Es fa constar que la Sra. Bono s’incorpora a la sessió després de la votació de la urgència 

dels assumptes de l’ordre del dia del punt 7 al 17. 

  

 La Presidència obri l’acte i, vist que tots han sigut convocats en legal forma i que hi ha 

prou quòrum, s’examinen els assumptes que tot seguit es relacionen i que han estat a disposició 

de les persones convocades a aquest Ple des de la data de la convocatòria. 
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P R I M E R A   P A R T:  PART RESOLUTÒRIA 

 

1 EXPEDIENT 1375355Q. APROVACIÓ ACTA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA 

PLE 230217 
Resultant que, juntament amb la convocatòria i l’ordre del dia, en l’expedient electrònic 

corresponent s’ha posat a la disposició de totes les regidores i regidors l’esborrany de l’acta de 

la següent sessió plenària: 

17 de febrer de 2023. 

 

Considerant el que es disposa en article 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la 

Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana, sobre l’elaboració i aprovació de les 

actes de les sessions dels òrgans col·legiats. 

I considerant que, segons el que preveuen els articles 86 i 89 del vigent Reglament 

Orgànic Municipal, com a primer punt de l’ordre del dia del Ple de la corporació ha de figurar 

l’aprovació d’actes de sessions anteriors. 

 

Se sotmet a aprovació l’acta de la sessió extraordinària a dalt esmentada. 

A la vista de l’informe emés per l’oficiala major en data 30/03/23 sefycu 3989795 Codi 

segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, resulta: 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna i Bono. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillén, Herranz, Fuertes, Muniesa, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; per la 

qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Aprovar l’esborrany de l’acta de la següent sessió plenària: 

17 de febrer de 2023. 

 

2 EXPEDIENT 1375357T. APROVACIÓ ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA PLE 230223 

Juntament amb la convocatòria i l’ordre del dia, en l’expedient electrònic corresponent, 

s’ha posat a la disposició de totes les regidores i regidors l’esborrany de l’acta de la següent 

sessió plenària: 

23 de febrer de 2023. 

 

Considerant el que es disposa en article 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la 

Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana, sobre l’elaboració i aprovació de les 

actes de les sessions dels òrgans col·legiats. 

I considerant que, segons el que preveuen articles 86 i 89 del vigent Reglament Orgànic 

Municipal, com a primer punt de l’ordre del dia del Ple de la corporació ha de figurar 

l’aprovació d’actes de sessions anteriors. 

 

Se sotmet a aprovació l’acta de la sessió ordinària dalt esmentada. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna i Bono. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillén, Herranz, Fuertes, Muniesa, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; per la 

qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

Aprovar l’esborrany de l’acta de la següent sessió plenària: 

23 de febrer de 2023. 
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3 EXPEDIENT 230160R. NOMENAMENT VOCALS TITULARS I SUPLENTS 

CONSELLS SECTORIALS MUNICIPALS EN REPRESENTACIÓ DELS GRUPS 

MUNICIPALS 

 Vista la proposta formulada pel Consell Municipal de la Dona, el tenor del qual és el 

que segueix: 

“Atés que l’article 8 dels vigents Estatuts del Consell Municipal de la Dona estableix que en 

formaran part “un/a representant de cada grup polític amb representació municipal, amb 

independència del president”. 

Resultant que en data 18 de gener de 2023 es presenta entrada número 3917 de la Sra. Barbara 

Gurrea Peris, en què sol·licita la baixa com a vocal suplent del Consell Municipal de la Dona, 

en representació del Grup Municipal de Ciutadans. 

Resultant que el portaveu del Grup de VOX amb data 23 de gener de 2023 ha presentat a 

l’Ajuntament escrit (núm. Registre Entrada 4733) en què proposa el canvi de designació de la 

vocal suplent del Consell de la Dona, a fi que siga nomenada com a vocal suplent Sra. Barbara 

Gurrea Peris en substitució de l’anterior designada, Sra. Isabel Guillem Lledó.” 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna i Bono. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillén, Herranz, Fuertes, Muniesa, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; per la 

qual cosa, de conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Modernització, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 PRIMER: Donar de baixa com a representant per part del Grup de Ciutadans en el 

Consell Municipal de la Dona la Sra. Bárbara Gurrea Peris. 

 SEGON: Nomenar la Sra. Bàrbara Gurrea Peris vocal suplent del Consell Municipal de 

la Dona, en representació del Grup Municipal de VOX, en substitució de l’anteriorment 

designada, Sra. Isabel Guillem Lledó. 

 

4 EXPEDIENT 1320323H. PROPOSTA FELICITACIÓ PÚBLICA 4/22 FE (1631) 

Vista la proposta de l’intendent general cap de la Policia Local de Sagunt, amb el 

vistiplau de la regidora delegada del ram, pel qual es proposa elevar proposta al director general 

de l’Agència de Seguretat i Resposta a les Emergències, sol·licitant la concessió de Felicitació 

Pública, per a l’oficial Sr. Yago Juan Ferruses, funcionari de la Policia Local de Sagunt, la qual 

es transcriu a continuació: 

“Que es pretén donar públic i meritori reconeixement d’aquelles conductes i 

actuacions excepcionals que denoten un lliurament, una actitud i una forma de 

treball exemplar, que redunda en benefici i prestigi tant dels Policies Locals com de 

les missions que tenen encomanades, que són exemple de servei i lliurament al 

ciutadà i que a més són uns dignes representants de les autoritats municipals. 

 

Que de conformitat amb l’art. 9, del Decret 124/2013, de 20 de setembre, sobre 

distincions i condecoracions que es concedisquen per la Generalitat, al personal dels 

Cossos de Policia Local de la Comunitat Valenciana, que diu textualment: 

 

Article 9. Procediment ordinari 

1. El procediment s’iniciarà mitjançant proposta inicial, que serà efectuada pel 

Ple de l’Ajuntament corresponent o per les institucions o organismes públics que 

desenvolupen la seua activitat relacionada amb la Policia Local en l’àmbit 

territorial de la Comunitat Valenciana. 

2. Juntament amb la proposta d’iniciació de l’expedient, que haurà de ser 

motivada, s’acompanyarà la següent documentació: 
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a) Certificat del Ple de l’Ajuntament, o certificat dels òrgans col·legiats 

representants de les institucions o organismes públics proponents, acordant la 

proposta d’iniciació. L’acord de l’òrgan sol·licitant aprovant la proposta d’iniciació 

no podrà excedir d’un termini superior als sis mesos des que van ocórrer els fets o 

actes que motiven la sol·licitud. 

b) Nom, cognoms, categoria i escala de la persona o persones proposades. 

c) Informe de descripció detallada del fet o fets en els quals es fonamenta la 

proposta, acompanyat, si escau, de diligències policials, plens de gom a gom, 

testimoniatges, actuacions judicials, declaració jurada, parts hospitalaris o similars. 

d) Documentació o prova que acredite els fets que motiven la sol·licitud, en 

qualsevol tipus de suport físic o audiovisual. 

e) Agraïments pel desenvolupament del servei prestat, si és el cas. 

f) Curriculum vitae, quan es tracte de casos en els quals es valore la realització 

d’estudis professionals o científics de l’article 4.3 o estudis o publicacions de 

l’article 7.3. 

En el cas que en l’acció policial i meritòria haja estat involucrada alguna persona 

aliena al Cos de Policia Local el testimoniatge del qual poguera ser d’interés, també 

serà acompanyada de la compareixença amb el testimoniatge d’aquesta persona. 

 

Que conformement al Decret 124/2013, de 20 de setembre, es proposa l’inici dels 

tràmits necessaris per a la concessió de les Distincions i Condecoracions com a 

reconeixement a la seua dedicació i lliurament en benefici de la Comunitat 

Valenciana i de la ciutat de Sagunt, a les persones que a continuació es detallen, 

ressenyant-se una descripció detallada del fet o els fets que han sigut considerats 

mereixedors d’especial reconeixement. 

 

Que l’art. 7 del DECRET 124/2013, de 20 de setembre, del Consell pel qual es 

regulen les distincions i condecoracions que es concedisquen per la Generalitat al 

personal dels cossos de policia local de la Comunitat Valenciana, disposa: 

 

Felicitacions Públiques 

Les Felicitacions Públiques es concediran en els següents supòsits: 

1. A títol individual, als qui es destaquen en l’estudi, promoció i dignificació tant de 

la funció policial com dels cossos de policia local. 

2. A títol individual, als qui hagen realitzat un servei especialment meritori en el 

compliment de les seues funcions, o en ocasió d’elles, en els àmbits de la seguretat 

ciutadana, protecció civil o trànsit, i que tinga important repercussió social. 

3. A títol individual, als qui hagen realitzat estudis o publicacions d’interés per a la 

seguretat ciutadana, protecció civil, trànsit o gestió de l’activitat policial. Els estudis 

realitzats durant un període d’un any donaran lloc a un únic reconeixement. 

4. A títol individual, en qualsevol altre supòsit no previst en els apartats anteriors, 

però que en atenció als fets i circumstàncies examinats siguen mereixedors d’un 

reconeixement per part de la Generalitat. 

5. A títol col·lectiu, als cossos de policia local de la Comunitat Valenciana, o a les 

seues unitats operatives, per a reconéixer la seua labor quan els seus integrants 

hagen destacat, de manera conjunta, per un fet o circumstància extraordinària de 

defensa, promoció i protecció dels drets i llibertats públiques, o se signifiquen, de 

forma continuada en el temps, per la dignificació i prestigi de les policies locals. 

Aquestes Felicitacions no donaran dret al reconeixement individual, ni a certificació 

de felicitació a títol individual. 
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Que des de l’inici de la situació de pandèmia per Covid’19, durant aquesta i fins al 

dia de la data la labor professional desenvolupada per l’oficial de la Policia Local 

de Sagunt Sr. Yago JUAN FERRUSES és un clar exemple de les conductes recollides 

en els punts 1 i 3 de l’esmentat article. 

 I tot això, puix que aquest funcionari ha sigut el responsable de la creació i 

desenvolupament del SERINPOL (Servei d’Informació Policial de la Policia Local 

de Sagunt). 

Aquest servei ha desenvolupat una ingent labor d’informació sistemàtica que 

ha facilitat el desenvolupament de funcions dels funcionaris policials i ha sigut, i 

continua sent, un referent a nivell autonòmic i durant l’Estat d’Alarma i mesos 

posteriors de gestions de la pandèmia fins i tot a nivell nacional per a les diferents 

FFCC de Seguretat. 

 

Per tot això, i vist que es considera digne d’esment el servei descrit pel bon 

acompliment professional, ja que es distingeixen notòriament, no sols en el 

compliment de les funcions del seu càrrec, sinó que a més s’evidencia un excel·lent 

valor personal i constitueix conducta exemplar, i de conformitat amb l’assenyalat en 

els articles 7: Felicitacions Públiques i article 9: Procediment ordinari, del Decret 

124/2013 de 20 de Setembre, del Consell, pel qual es regulen les distincions i 

condecoracions que es concedisquen per la Generalitat al personal de les Policies 

Locals de la Comunitat Valenciana, es presenta davant el Ple de la corporació la 

següent proposta d’acord: 

 

ÚNIC: 

Elevar proposta al director general de l’Agència de Seguretat i Resposta a les 

Emergències, sol·licitant la concessió de Felicitació Pública, per a l’oficial Sr. Yago 

Juan Ferruses, funcionari de la Policia Local de Sagunt.” 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna i Bono. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillén, Herranz, Fuertes, Muniesa, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; per la 

qual cosa, de conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Modernització, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 ÚNIC: 

 Elevar proposta al director general de l’Agència de Seguretat i Resposta a les 

Emergències, sol·licitant la concessió de Felicitació Pública, per a l’oficial Sr. Yago Juan 

Ferruses, funcionari de la Policia Local de Sagunt. 

 

5 EXPEDIENT 1080069X. X PLA MUNICIPAL PREVENCIÓ 

DROGODEPENDÈNCIES I ALTRES TRASTORNS ADDICTIUS 

ANTECEDENTS DE FET 

El Ple de l’Ajuntament, en la sessió que tingué lloc el dia 30 de desembre de l’any 2015, 

va aprovar el IX Pla Municipal de Prevenció de Drogodependències i Altres Trastorns Addictius, 

que va ser prorrogat per acord de Ple de 30 d’abril de 2019 fins al 31de desembre de 2021, i va 

ser novament prorrogat per un any més, per acord de Ple de 29 desembre de 2021. 

Per la Unitat de prevenció Comunitària en conductes addictives, del Departament de 

Serveis Socials, s’ha elaborat el X Pla municipal de prevenció de drogodependències i altres 

trastorns addictius, a desenvolupar des de gener de 2023 fins a desembre de 2027”. 

 En data 26/1/2023 es va remetre al Servei de Promoció de Conductes Saludables i 

Prevenció de les Addiccions i Drogodependències de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 
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Pública per a l’elaboració de l’informe preceptiu previ a la seua aprovació pel Ple d’aquesta 

corporació. 

Vist que s’ha rebut informe favorable de la prefectura del Servei de gestió de 

drogodependències i altres trastorns addictius de data 7/2/2023, que hi ha en l’expedient. 

Vist l’informe de la tècnica de la UPCCA de Sagunt, sefycu número 3954467, sobre el 

disseny i desenvolupament del pla, que indica s’efectua en quatre àmbits de prevenció, 

ambiental, familiar, escolar i prevenció, a través de programes que combinen les estratègies que 

s’enumeren en aquest. 

FONAMENTS DRET 

De conformitat amb l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases 

del Règim Local, el municipi, per a la gestió dels seus interessos i en l’àmbit de les seues 

competències, pot promoure activitats i prestar els serveis públics que contribuïsquen a satisfer 

les necessitats i aspiracions de la comunitat veïnal en els termes previstos en aquest article, 

exercint com a competència pròpia, l’avaluació i informació de situacions de necessitat social 

i l’atenció immediata a persones en situació o risc d’exclusió social, apartat e). 

La Llei 8/20210, de 23 de juny, de règim local de la Comunitat Valenciana, estableix en 

l’art. 33.4 que, les lleis sectorials de la Generalitat asseguraran als municipis el seu dret a 

intervindre en tots els assumptes que afecten directament el cercle dels seus interessos, 

atribuint-los les competències que procedisca en atenció a les característiques de l’activitat 

pública de què es tracte i a la capacitat de gestió de l’entitat local, de conformitat amb els 

principis de descentralització i de màxima proximitat de la gestió administrativa als ciutadans. 

Vist que la Llei 10/2014, de 29 de desembre, de Salut de la Comunitat Valenciana 

estableix que serà obligació dels municipis de més de 20.000 habitants, entre altres: 

“L’aprovació i execució d’un pla municipal sobre trastorns addictius, elaborat en coordinació i 

de conformitat amb els criteris establits en el Pla Estratègic sobre Trastorns Addictius de la 

Generalitat, que inclourà programes de prevenció, així com d’informació i assessorament a 

través de les unitats destinades a la prevenció comunitària de conductes addictives. Per a 

l’aprovació del pla municipal, se sol·licitarà informe preceptiu i vinculant a la conselleria que 

ostente les competències en matèria de trastorns addictius.” 

Vist que la Llei 26/2018, Llei 26/2018, de 21 de desembre, de drets i garanties de la 

infància i l’adolescència, de la Comunitat Valenciana, estableix en l’article 169 que les entitats 

locals exerciran, d’acord amb la normativa de règim local, entre altres, la següent competència 

en matèria de drets de la infància i adolescència, “ La prevenció i protecció de la salut de xiquets, 

xiquetes i adolescents mitjançant les competències que tinguen atribuïdes en matèria de 

drogodependències”, apartat d). 

De conformitat amb tot l’exposat, l’Ajuntament de Sagunt, fa ús de les facultats que la 

Llei li confereix per a l’aprovació del X Pla municipal de prevenció de drogodependències i 

altres trastorns addictius. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna i Bono. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillén, Herranz, Fuertes, Muniesa, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; per la 

qual cosa, de conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Benestar, el Ple de 

l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER: Aprovar el X Pla municipal de prevenció de drogodependències i altres 

trastorns addictius de Sagunt, a desenvolupar fins a desembre de 2027, el text i annexos del 

qual es troben degudament diligenciats en l’expedient i que es tenen ací com reproduïts amb 

caràcter general. 

SEGON: Publicar el X Pla municipal de prevenció de drogodependències i altres 

trastorns addictius de l’Ajuntament de Sagunt, en el tauler d’anuncis i pàgina web municipal. 
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TERCER: Notificar aquest acord al Servei de Promoció de Conductes Saludables i 

Prevenció de les Addiccions i Drogodependències de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut 

Pública. 

 

6 EXPEDIENT 1361726M. MODIFICACIÓ ORDENANÇA FISCAL GENERAL 

DE GESTIÓ RECAPTACIÓ I INSPECCIÓ DELS TRIBUTS I INGRESSOS DE DRET 

PÚBLIC LOCAL 

 Per part de l’Alcaldia es retira l’expedient de l’ordre del dia amb la finalitat que es 

dictamine novament per la Comissió Informativa corresponent. 

 

Se sotmet a votació la urgència dels assumptes de l’ordre del dia del punt 7 al 17, tots dos 

inclusivament, de conformitat amb el que estableix l’art. 116 de la Llei Valenciana de Règim 

Local, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna i Bono. Vots a favor: 22, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillén, Herranz, Fuertes, Muniesa, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; per la 

qual cosa, de conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Modernització, el Ple 

de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 Declarar la urgència dels assumptes i procedir-ne al debat. 

 

 En aquests moments s’incorpora a la sessió la Sra. Bono. 

 

A les 17 hores i 12 minuts se suspén momentàniament la sessió per a permetre les 

intervencions del públic en aquest assumpte, en virtut del que preveu l’art. 123 del ROM. 

La sessió es reprén a les 17 hores i 16 minuts. 

 

7 EXPEDIENT 1377862Y. PROPOSICIÓ PSOE, COMPROMÍS, IP, PP, EU, VOX 

I REGIDOR NO ADSCRIT. DIA DE LA SÍNDROME DE DOWN 

Llegida la proposició política presentada pels Grups Municipals del PSOE, Compromís, 

IP, PP, EU i VOX, sense previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

 “El dia 21 de març, un any més, es va celebrar el Dia Mundial de la Síndrome de Down 

i vaja per davant que des del Centre Ocupacional Sant Cristòfor i la seua Associació de Famílies 

volem mostrar la nostra adhesió a aquesta celebració, com no podia ser d’una altra forma. 

 I, per això, donem les gràcies a l’Ajuntament de Sagunt per pensar en nosaltres per a ser 

l’altaveu de la defensa d’aquesta mena de persones en aquest ple municipal. 

 Per a bé o en moltes ocasions per a mal, és necessària l’aparició del dia De. Perquè el 

dia De és una finestra a la societat per a reivindicar la manca que té aquesta mateixa societat 

sobre el tema en particular, el dia de la Dona, el dia contra el Càncer, el dia contra la Fam, dia 

de l’orgull LGTBIQ+, dia sense cotxe, del llibre, de la Pau… 

 Són centenars i centenars de dies De, amb major o menor acceptació, i per descomptat 

amb diferents rangs d’importància i és cert que amb diferents intencionalitats. Però tots ells 

reclamen l’atenció cap a un aspecte que, en la majoria de les ocasions s’intenta solucionar. 

 Què reclamem en aquest Dia sobre una síndrome natural que el que fa és subratllar, 

simplement, l’existència d’un col·lectiu especial de persones? El millor que podríem reivindicar 

és la necessitat que no fera falta aquest dia De, significant que la nostra societat hauria trobat 

per fi un estat ideal d’inclusió d’aquestes persones. On el diferent no significara una manca, 

sinó únicament una característica. 

 Però no podem ser il·lusos ni utòpics. La persona amb síndrome de Down, malgrat els 

notables avanços en la societat al llarg dels anys, continua necessitant d’una visualització i 

d’una salvaguarda. I, per això, malgrat que hui dia la seua integració en la població és vista amb 

total naturalitat, sense cap discriminació, queda tot un camí per recórrer. L’article 49 de la nostra 
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Constitució mostra l’obligació dels poders públics d’integrar a les persones amb discapacitat, 

però per a aconseguir aqueix objectiu fan falta recursos materials, econòmics i científics perquè 

aquesta fi algun dia puga contemplar-se com aconseguit. 

 Des del Centre treballem dia a dia perquè la persona amb síndrome de Down, síndrome 

de William, autista, etc., tinguen una qualitat de vida i de tracte, tan digna i suficient com la que 

pot tindre qualsevol altre ciutadà. Ni més ni menys. Volem defensar que siguem tots iguals, 

units en les nostres enormes i variades diferències. 

 Juntament amb els seus companys amb altres diversitats funcionals, els nostres usuaris 

i usuàries assisteixen al Centre Ocupacional amb l’ànim diari d’aprendre una artesania i adquirir 

la major autonomia personal possible. Sent conscients de les seues limitacions objectives, 

podem afirmar que són ells els que ens sorprenen amb les seues capacitats i gràcies a entitats 

com les nostres i a famílies com les actuals, el sostre competencial d’en aquest cas les persones 

amb síndrome de Down estan lluny de tindre un topall. 

 Hui ja no podem contemplar-los amb els ulls condescendents d’antany, constatant que 

són molt capaços de realitzar labors que se suposaven estaven fora del seu abast i ja no ens 

resulta estrany veure’ls en diferents llocs de treball en empreses ordinàries. Òbviament seria 

absurd generalitzar, com absurd és generalitzar també el grau de capacitat de cadascun de 

nosaltres. Però el que volem subratllar és que els límits no els posa una característica 

cromosòmica, sinó la pròpia persona. 

 Com a Centre la nostra labor és treballar amb ells i elles, perquè quan la societat els 

atorgue facilitats d’inclusió, ells i elles estiguen preparats. I aqueix camí és pel qual transitem 

diàriament en harmonia. 

 Finalment, volem ressaltar el paper de la família, ja està oblidada la visió històrica d’uns 

pares i mares angoixats pel futur dels seus fills. Els actuals pares i mares estan orgullosos del 

que els seus fills els ofereixen i no hi ha res a amagar. Molt al contrari, la conscienciació de la 

societat és un reflex de l’esperit lluitador i compromés de les famílies modernes del segle XXI, 

en el qual un fill amb síndrome de Down és un més de la família, amb total naturalitat. En 

aqueix sentit volem donar la veu a una mare dels nostres usuaris. Qui millor que siga la pròpia 

família la que puga transmetre en aquest Ple el significat de tindre un fill amb síndrome de 

Down en la nostra actualitat. 

 Hui en aquest Ple commemorem el Dia de la Síndrome de Down, al qual no cal 

contemplar com a “diferent” sinó més aviat lloar les seues característiques i qualitats que no 

són molt esteses en l’ésser humà, desgraciadament. 

 Una persona amb síndrome de Down mai et farà mal per plaer. No està en el seu ADN. 

 Una persona amb síndrome de Down contempla el món amb una òptica multicolor, 

allunyada de servituds, traïcions, crueltats o mal intencions fosques. 

 La síndrome de Down et dirà de manera honesta el que opina de tu, però ho farà sense 

ferotgia, i possiblement amb una dels seus principals característiques: el somriure. 

 Un xic o xica amb síndrome de Down serà eternament confiat, amable, afectuós, i si li 

has proporcionat qualsevol xicotet regal, com pot ser simplement donar-li conversa, podràs 

gravar en foc la seua gratitud en el teu cor. 

 Efectivament, les síndromes de Down són iguals que nosaltres, però tenen aquestes 

qualitats especials que els destaquen sobre els altres. Ho tenim molt fàcil: aprenguem d’Ells. 

Moltes gràcies a tots i totes. 

 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Sagunt: 

1. Donar suport al manifest redactat pel Centre Ocupacional Sant Cristòfol, i transcrit en 

la part expositiva, amb motiu de la celebració del Dia Mundial de la Síndrome de Down. ” 

   

Sotmés l’assumpte a votació i no obstant això l’informe de data 30-03-23, Sefycu 

3989795, codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, resulta: 
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Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 2, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

8 EXPEDIENT 1377866D. PROPOSICIÓ PSOE, PP I EU. COBRIMENT I 

MODERNITZACIÓ INFRAESTRUCTURES FERROVIÀRIES DE LA CIUTAT 

Llegida la proposició política presentada pels Grups Municipals del PSOE, PP i EU, 

sense previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

 “Actualment la nostra ciutat està sent encara més un referent nacional i internacional 

amb l’arribada de l’empresa Volkswagen i el que això comporta en atracció d’ocupació i 

dinamització de l’economia de la comarca. En aquest sentit com a Ajuntament estem preparats 

per a afrontar els reptes del futur de manera ferma i decidida. En aqueix marc, hem d’exigir a 

totes les administracions les inversions necessàries per a continuar construint una ciutat més 

confortable, segura, igualitària, ecològica i de futur per als nostres veïns i veïnes. 

 

Per això, quan parlem del benestar social de la ciutadania, parlem també de resignificar i 

dignificar unes certes zones de la nostra ciutat en les quals considerem que s’estan vulnerant 

alguns drets fonamentals per al normal desenvolupament diari dels nostres veïns i veïnes. 

Aquests fets poden ser representats en l’excessiva contaminació acústica del sistema ferroviari 

de la nostra ciutat o la dificultat per a un normalitzat trànsit de la població pels diferents barris 

del nucli històric, dividits per un emplaçament ferroviari antic, poc modernitzat i gens concorde 

a les necessitats d’una ciutat que serà un punt estratègic mundial. 

 

Al seu torn, el nostre deure de servei públic ens obliga a atendre peticions reclamades per tota 

la societat local en general i especialment pels nostres ciutadans de la zona del Raval i Racó de 

l’Horta, recolzats per l’associació veïnal d’aquest barri. Així doncs, és important tindre a bé la 

sol·licitud del cobriment de les vies del tren al seu pas per Sagunt, així com una actualització 

de les infraestructures ferroviàries en tot el municipi, necessària històricament i ampliada a 

causa de l’augment de població que la ciutat experimentarà. 

 

La Llei 38/2015, de 29 de setembre, del sector ferroviari en el Capítol II respecte a la 

Planificació, projecte i construcció d’infraestructures ferroviàries integrants de la Xarxa 

Ferroviària d’Interés General en l’article 5 parla de: “Correspon al Ministeri de Transports, 

Mobilitat i Agenda Urbana, sentits el Consell Assessor de Transports, Mobilitat i Agenda 

Urbana, els administradors d’infraestructures i les comunitats autònomes afectades, la 

planificació i l’establiment o la modificació de les línies ferroviàries o els trams d’aquestes, 

d’estacions de transport de viatgers i de terminals de transport de mercaderies, integrants de 

la Xarxa Ferroviària d’Interés General.” I en l’article 3 fa esment: “Per a l’establiment d’una 

línia o tram, estació de transport de viatgers o terminal de transport de mercaderies integrant 

de la Xarxa Ferroviària d’Interés General, o la seua modificació significativa des del punt de 

vista del traçat o de les seues condicions funcionals o d’explotació, serà precisa l’aprovació, 

pel Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana, d’un estudi informatiu, conformement 

al que es preveu en aquesta llei i a la normativa reglamentària que la desenvolupe” 

 

Aquesta petició de cobriment se sustenta sobre un argument central: la barrera que suposa el 

traçat del ferrocarril al llarg de 2,5 quilòmetres, la qual cosa resta oportunitats de 

desenvolupament i de creixement sostenible i ordenat per a fer realitat un millor projecte de 

ciutat del segle XXI, a més d’ocasionar greus problemes de contaminació acústica. Així mateix, 



 10 

la proposta alerta de la discriminació que suposa per a Sagunt no comptar amb un traçat cobert, 

a diferència d’altres ciutats. 

 

Per tot l’exposat amb anterioritat, es proposa al Ple de l’Ajuntament de Sagunt, les següents 

propostes d’acord: 

1. Instar el Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana a prendre en consideració, 

que estudie i inici un projecte per a emprendre de manera racional, tècnicament i 

econòmicament sostenible, el cobriment de les vies ferroviàries al seu pas per la ciutat de Sagunt 

(construcció d’una llosa) i la construcció d’una nova estació moderna i adaptada a les 

necessitats futures. 

2. Instar la Conselleria de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat perquè, dins 

dels seus marcs competencials, assumisca la proposta per a emprendre el projecte de cobriment 

de les vies ferroviàries a la nostra ciutat i la construcció d’una nova estació. 

3. Instar el Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana i a la Conselleria de 

Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat, a l’estudi, compromís i realització d’un 

projecte per a l’arribada de trens de rodalia al Port de Sagunt.” 

   

Sotmés l’assumpte a votació i no obstant l’informe de data 30-03-23, Sefycu 3989795, 

codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 2, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

9 EXPEDIENT 1377868F. PROPOSICIÓ PSOE, PP, EU I CIUTADANS. SUPORT 

AL COMERÇ DE PROXIMITAT 

Llegida la proposició política presentada pels Grups Municipals del PSOE, PP, EU i 

Ciutadans, sense previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent: 

 “La més pura denominació de COMERÇ ens diu que se’n diu així l’activitat econòmica 

que consisteix en la transferència i intercanvi de béns i serveis entre persones o entre altres 

entitats en l’economia. 

Quan parlem de comerç de proximitat, ens estem referint a la compra-venda de 

productes locals o a la venda en espais més pròxims als nostres habitatges, als nostres barris. 

Prenent aquestes definicions, podem dir amb rotunditat que, des dels orígens del que ara 

és el nostre municipi, s’ha estat desenvolupant aquesta activitat comercial al nostre territori 

d’una manera o una altra. Ens ha imprés el caràcter que té la nostra comunitat i que ens 

caracteritza com a societat que avança buscant sempre millorar en el que fem i en el que oferim. 

El comerç de proximitat el conformen totes aqueixes botigues de barri, establiments de 

xicoteta grandària i parades dels mercats on les nostres mares o avis ja compraven, i on s’ajuda 

a qui consumeix a trobar el que cerca, se l’aconsella i assessora sobre el producte i se’l tracta 

pel seu nom, perquè se’l coneix. Aquests espais conformen llocs amables de trobada que 

fomenten les relacions socials, on es produeixen xarrades que ajuden a conéixer el que mengem 

o el que usem, que ajuden a conéixer-nos. 

El comerç de proximitat busca subministrar-nos els productes que necessitem en el 

nostre dia a dia, i també en els moments especials, evitant-nos desplaçaments innecessaris i 

pèrdues de temps, ja que tot ho podem trobar als nostres barris. Ens aporta salut als qui 

consumim, a l’economia local i també al nostre planeta. Ens permet estalviar temps i 

combustible, apostant per un món més net i sostenible; podem trobar productes únics cultivats 

o produïts més prop de casa i estarem garantint la font de vida que el comerç és per a la nostra 

societat. 
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Considerem que el comerç tradicional no està abocat a la seua desaparició; res pot suplir 

l’experiència de recórrer la ciutat a la recerca de productes diferents, de locals amb encant, 

d’una atenció professional i personalitzada. Res pot suplir el bon saber fer comercial dels 

nostres comerços i mercats. Però també és una realitat que el comerç tradicional està vivint un 

canvi d’època que està resultant complicada i tot un repte per a assumir els nombrosos canvis 

en la manera de consumir que es donen en la societat actual. Els hàbits de compra han canviat, 

els gustos dels qui consumim també han canviat, i fins i tot la manera de comprar també ho ha 

fet, i es fa necessari reflectir amb contundència el suport d’aquesta corporació municipal al 

xicotet comerç, als nostres mercats i, en general, a tot el comerç tradicional i de proximitat. 

 

D’aquesta manera, a través d’aquesta Declaració Institucional/moció, la corporació 

municipal de l’Ajuntament de Sagunt manifesta i sol·licita el següent: 

PRIMER: Manifestar el total suport de la Corporació Municipal de l’Ajuntament de 

Sagunt al xicotet comerç i als nostres mercats, a tot el comerç de proximitat. 

SEGON: El compromís de la Corporació Municipal a continuar portant avant accions 

de suport al comerç de proximitat a través de campanyes de conscienciació ciutadana, de 

campanyes que impliquen la posada en circulació de disponible per a la ciutadania, 

d’acompanyament en la formació i actualització d’eines digitals o de tècniques de venda, 

d’informació sobre subvencions locals o d’altres àmbits, de millora de la qualitat dels espais 

urbans comercials, així com qualsevol altra acció que signifique l’acompanyament i/o reforç 

del comerç de proximitat. 

TERCER: Donar trasllat del present acord al Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme; 

a la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball; al Departament 

de Comerç i Mercats de l’Ajuntament de Sagunt i a totes les Associacions que conformen el 

Consell Assessor de Comerç de l’Ajuntament de Sagunt.” 

   

 Per part del Sr. Gil es presenten dues esmenes d’addició, que diuen: 

 “TERCER: Entenem que des de l’Ajuntament s’han de prendre mesures per a facilitar 

la implantació donant prioritat a projectes destinats a crear comerços de proximitat i estudiar 

sistemes d’ajuda com la baixada de taxes o impostos associats a la creació d’aquesta mena de 

comerços. 

 QUART: Estudiar la possibilitat d’implantar Centres Comercials Oberts fomentant la 

conversió en zona de vianants d’algunes zones.” 

 

Esmenes que són acceptades per la ponent; sotmés l’assumpte degudament esmenat a 

votació i no obstant això l’informe de data 30-03-23, Sefycu 3989795, codi segur de verificació: 

J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 2, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER: Manifestar el total suport de la Corporació Municipal de l’Ajuntament de 

Sagunt al xicotet comerç i als nostres mercats, a tot el comerç de proximitat. 

SEGON: El compromís de la Corporació Municipal a continuar portant avant accions 

de suport al comerç de proximitat a través de campanyes de conscienciació ciutadana, de 

campanyes que impliquen la posada en circulació de disponible per a la ciutadania, 

d’acompanyament en la formació i actualització d’eines digitals o de tècniques de venda, 

d’informació sobre subvencions locals o d’altres àmbits, de millora de la qualitat dels espais 

urbans comercials, així com qualsevol altra acció que signifique l’acompanyament i/o reforç 

del comerç de proximitat. 
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TERCER: Entenem que des de l’Ajuntament s’han de prendre mesures per a facilitar 

la implantació donant prioritat a projectes destinats a crear comerços de proximitat i estudiar 

sistemes d’ajuda com la baixada de taxes o impostos associats a la creació d’aquesta mena de 

comerços. 

 QUART: Estudiar la possibilitat d’implantar Centres Comercials Oberts fomentant la 

conversió en zona de vianants d’algunes zones.” 

CINQUÉ: Donar trasllat del present acord al Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme; 

a la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball; al Departament 

de Comerç i Mercats de l’Ajuntament de Sagunt i a totes les Associacions que conformen el 

Consell Assessor de Comerç de l’Ajuntament de Sagunt. 

 

10 EXPEDIENT 1377872M. PROPOSICIÓ COMPROMÍS. INSTANT EL 

MINISTERI AL COBRIMENT DE LES VIES AL SEU PAS PER SAGUNT 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de Compromís, sense 

previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “El desplegament de la xarxa de ferrocarrils d’alta velocitat a l’Estat espanyol és una de 

les demostracions més palpables de l’arbitrarietat des d’un concepte centralista en la presa de 

decisions sobre les grans infraestructures de transport. I, sens dubte, els valencians som els 

ciutadans més perjudicats en l’ordre de prioritats malgrat el nostre pes demogràfic i d’una 

economia molt dependent del tràfic europeu de persones i mercaderies. 

Tant és així que en 2023 encara no tenim connexió directa amb Europa i hauríem de 

passar per Madrid per a connectar amb el corredor central que des de 1982 enllaça Sevilla i 

posteriorment es va prolongar fins a la frontera amb Barcelona. Una vergonya més a la qual 

podem afegir també el corredor Mediterrani-Cantàbric des de Sagunt a Bilbao passant per Terol 

i Saragossa. Quasi 31 anys després de la inauguració de l’AVE, nosaltres, els valencians, encara 

estem aïllats per ferrocarril amb els mercats europeus, cosa que repercuteix de manera molt 

negativa en la competitivitat de la nostra economia i en el nostre benestar. 

El retard és de tal magnitud que a hores d’ara desconeixem el seu traçat definitiu, 

almenys a la nostra ciutat. No tenim una contestació oficial i definitiva a les al·legacions que 

l’Ajuntament va presentar a les alternatives proposades pel Ministeri. El posicionament 

municipal es va decantar pel traçat oest perquè enteníem que era el de menor impacte per a la 

ciutadania, atés que en aqueix moment no havien plantejat una solució acceptable per a 

l’alternativa aquest que travessa el nucli urbà. 

Passat el temps i sense saber encara quina és la decisió definitiva, sense descartar que el 

Ministeri opte per la que segueix el traçat actual de les vies sense mesures importants de 

minimització de l’impacte. L’elecció de l’Ajuntament per l’opció interior es basava precisament 

en la desconfiança en la voluntat ministerial de resoldre el problema de l’alternativa aquest de 

manera satisfactòria. 

Aquesta manera satisfactòria consisteix bàsicament a executar un projecte de cobriment 

de les vies amb una caixa o llosa tal com s’ha fet en altres ciutats, una solució que no sols 

actuaria com a mesura efectiva per a reduir l’impacte del pas de trens a gran velocitat, sinó a 

més serviria per a permeabilitzar el pas al barri de Racó de l’Horta, on a més de les activitats 

terciàries hi ha un nucli residencial que s’ampliarà en el futur amb els habitatges previstos en 

el Macrosector IV. 

De fet, la solució del cobriment de les vies és la que el Departament d’Urbanisme va 

plantejar i que va guanyar la convocatòria Europan 8 de 2006, que precisament tractava de 

trobar respostes en la problemàtica generada per infraestructures de transport en àrees urbanes. 

Una proposta que comptava amb el suport d’ADIF, el Ministeri i la Generalitat com a membres 

del comité que va donar suport a la candidatura de Sagunt. És per tot això que des del Grup 

Municipal de Compromís per Sagunt proposem els següents 

 

ACORDS 
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PRIMER. Una resposta urgent a l’Ajuntament sobre l’alternativa efectivament triada 

pel Ministeri i que afecta no sols el propi traçat sinó també a la planificació de la ciutat. 

SEGON. En cas que l’alternativa siga la que segueix la línia actual, exigim que es 

redacte de manera urgent un projecte de cobriment seguint les línies de la proposta Europan 8 i 

l’exemple altres ciutats. 

TERCER. En qualsevol cas, que les mesures per a reduir l’impacte en el cas que passe 

pel traçat actual siguen comunicades a l’Ajuntament de manera immediata i per descomptat 

consensuades. 

QUART. Mentre les mesures definitives no es completen, exigim la implantació de 

sistemes de reducció del soroll dels combois al seu pas per Sagunt. 

CINQUÉ. Traslladar el present acord al Ministeri de Transport, Mobilitat i Agenda 

Urbana, en ADIF i a la Conselleria de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat”. 

   

 El Sr. Guillen presenta una esmena, que diu: 

 “Afegir el següent punt: instar el Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana i 

la Conselleria de Política Territorial, Obra Pública i Mobilitat, a l’estudi, compromís i 

realització d’un projecte per a l’arribada de trens de rodalia al Port de Sagunt”. 

 

Per part del ponent s’accepta aquesta esmena; sotmés l’assumpte degudament esmenat 

a votació i no obstant l’informe de data 30-03-23, Sefycu 3989795, codi segur de verificació: 

J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 2, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER. Una resposta urgent a l’Ajuntament sobre l’alternativa efectivament triada 

pel Ministeri i que afecta no sols el propi traçat sinó també a la planificació de la ciutat. 

SEGON. En cas que l’alternativa siga la que segueix la línia actual, exigim que es 

redacte de manera urgent un projecte de cobriment seguint les línies de la proposta Europan 8 i 

l’exemple altres ciutats. 

TERCER. En qualsevol cas, que les mesures per a reduir l’impacte en el cas que passe 

pel traçat actual siguen comunicades a l’Ajuntament de manera immediata i per descomptat 

consensuades. 

QUART. Mentre les mesures definitives no es completen, exigim la implantació de 

sistemes de reducció del soroll dels combois al seu pas per Sagunt. 

CINQUÉ. Traslladar el present acord al Ministeri de Transport, Mobilitat i Agenda 

Urbana, en ADIF i a la Conselleria de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat. 

SISÉ. Instar el Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana i a la Conselleria de 

Política Territorial, Obra Pública i Mobilitat, a l’estudi, compromís i realització d’un projecte 

per a l’arribada de trens de rodalia al Port de Sagunt. 

 

A les 18 hores i 52 minuts se suspén momentàniament la sessió per a permetre les 

intervencions del públic assistent a la sessió, en virtut del que es preveu en l’art. 124 del ROM 

i vigent Carta de Participació Ciutadana de Sagunt. 

La sessió es reprén a les 19 hores i 10 minuts. 

 

11 EXPEDIENT 1377880Y. PROPOSICIÓ COMPROMÍS. PROPOSTA DE 

CONSTRUCCIONS ESPORTIVES, PER EXEMPLE: CAMP DE FUTBOL EN 

DOTACIONAL SANT CRISTÒFOL 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de Compromís, sense 

previ expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   
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 “La pràctica esportiva durant el període de la infància i l’adolescència és fonamental per 

a un correcte desenvolupament físic, mental i emocional, el foment de valors importants com 

la companyonia i el respecte pels altres, malgrat ser rivals en el terreny de joc. És per això que 

organismes internacionals de reconegut prestigi i professionals de trajectòria indubtable en el 

camp de la salut recomanen el foment de l’hàbit de la pràctica esportiva en menors d’edat. 

UNICEF, sense anar més lluny, considera l’esport com un dret essencial de les xiquetes i xiquets 

i per això recomana a les institucions públiques promocionar i facilitar la seua pràctica. 

 En el nostre ordenament jurídic la Constitució Espanyola al punt 3 de l’article 43 recull 

que: “Els poders públics fomentaran l’educació sanitària, l’educació física i l’esport. Així 

mateix facilitaran l’adequada utilització de l’oci”. Per tant, si ens cenyim a la lletra i l’esperit 

de la Carta Magna és un imperatiu legal que les institucions públiques, com és un ajuntament, 

el nostre ajuntament, fomente i possibilite la pràctica esportiva, especialment, ateses les 

recomanacions dels experts i dels organismes internacionals, entre els més joves. Un mandat 

que ens obliga, que ens responsabilitza legalment, però també des del punt de vista ètic, a 

proporcionar als xiquets i les xiquetes unes instal·lacions adequades i unes bones condicions 

per a poder realitzar pràctiques esportives. Si les i els joves són el futur del nostre municipi fa 

falta que actuem en conseqüència i que, amb independència del nucli on viuen, possibilitem, 

com a institució pública les màximes possibilitats per a desenvolupar-se com a éssers humans 

complets, en tots els sentits de la paraula i en aquest punt, l’esport i la pràctica esportiva són 

fonamentals. 

Ocorre que les i els joves del nucli de Sagunt en breu no disposaran d’un lloc adequat 

on poder practicar un dels esports més populars al nostre territori: el futbol. Fa molt de temps 

que les instal·lacions de futbol que utilitzen el Saguntí i el Futbol Base estan amenaçades, una 

per no ser municipal i l’altra per l’ampliació del traçat de l’A7 i s’han quedat xicotetes per a 

poder absorbir la gran demanda d’espais de les escoles de futbol. A més, la distància que separa 

aquestes instal·lacions del nucli de població és considerable, havent de desplaçar-se les joves i 

les seues famílies als afores de la ciutat per a poder practicar el seu esport. Un trajecte que 

només és segur realitzar en vehicle particular i sent necessari travessar el riu pel gual que tots 

coneixem o haver d’anar per una pista de terra, pràcticament impracticable, l’accés a la qual és 

encara més dificultós, quant no està tallat per l’aigua del riu que baixa quan hi ha tempestes. 

 En aquestes circumstàncies podem dir que en breu no podrem donar servei a les 

demandes justes d’espai esportiu a una part molt important de la ciutat. 

A la zona del Nord del Palància, enfront de la muntanya de Sant Cristòfol, al carrer 

Assalí Gudal, hi ha un terreny municipal que té les dimensions adequades per a poder construir 

i crear un espai esportiu on entre altres practicar i ensenyar futbol. 

 Els avantatges de construir un espai esportiu amb un camp de futbol en aquest lloc salten 

a la vista: en primer lloc està dins de la trama urbana de Sagunt, en una zona en plena expansió 

urbanística i no als afores, com ara ocorre amb les instal·lacions disponibles del Futbol Base o 

del Saguntí, la qual cosa acosta l’esport a les i els joves. En segon lloc, aquesta zona està molt 

millor comunicada, tant en vehicle particular com amb bicicleta o a peu: hi ha un carril bici 

construït i àmplies voreres per les quals poder anar fins allí de manera sostenible, solucionant 

així el problema de la remota ubicació de les instal·lacions ja existents. 

A aquests notables avantatges cal sumar que ja en el Pla Rector d’Activitats i Serveis 

Esportius 2018-2024 es deia que feia falta per part del consistori: “proposar i coordinar el 

disseny de noves instal·lacions esportives concordes a les necessitats actuals i futures del 

municipi”. Donat el previsible i demostrable augment de la població de Sagunt, ja preveia la 

construcció d’un nou camp de futbol. 

Si ja el Pla Director d’Instal·lacions Esportives contempla, en l’apartat d’inversions a 

realitzar entre el 2025 i el 2027, la construcció d’un camp de futbol en Sant Cristòfol, just on 

diem de situar ara est, per valor d’1 milió d’euros, i donat l’augment de la població i el 

conseqüent augment de la demanda, fan que esperar fins al 2025 per a començar la construcció 

d’aquesta infraestructura no siga el més adequada. 
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És per tot això que per a donar solució a les necessitats a curt termini proposem els 

següents: 

 

ACORDS 

PRIMER: Demanem a l’Ajuntament, concretament a la Regidoria d’Esports, que 

comence de manera prioritària, els treballs per a poder dotar, en el menor temps possible, d’una 

zona esportiva amb camp de futbol i les instal·lacions necessàries perquè les escoles esportives 

de futbol i els clubs del municipi puguen jugar allí els partits i les competicions de les seues 

respectives escoles, possibilitant que les xiquetes i xiquets tinguen un lloc adequat on poder 

practicar el futbol. 

SEGON: Donar trasllat del contingut d’aquesta moció a la regidoria d’esports de 

l’Ajuntament de Sagunt, així com als clubs de futbol del municipi per a poder portar avant la 

construcció d’aquesta fonamental infraestructura.” 

 

Durant el debat intervenen els següents regidors, els quals sol·liciten fer ús de la paraula 

i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 

-Intervé en primer lloc el Sr. Vila. Manifesta que li sorgeixen dubtes respecte al fet que, 

per exemple, el Futbol Base fa poc tenia problemes d’espai quan just al costat tenen un camp 

de futbol que simplement falta esbrossar però que continua igual. I ara que es pretenga fer una 

nova zona esportiva sense cuidar el que ja es té, és una cosa que no entén. No obstant això, des 

de VOX es vol donar suport a totes aquestes iniciatives, però si no hi ha recursos per a mantindre 

en perfectes condicions els camps de futbol ja construïts, veu difícil que es puga crear un altre 

camp en condicions. Entén que s’hauria d’estudiar la ubicació si es vol albergar únicament un 

camp, s’hauria de saber per a ús de qui seria, si per al Saguntí, per al Futbol Base, etc., però 

l’important és ser realistes i saber si aqueixa construcció es podrà dur a terme, perquè ni 

enguany ni el passat s’ha vist en els pressupostos. 

-En segon lloc pren la paraula el Sr. Montesinos. Indica que la lectura positiva d’aquesta 

proposta és que cal començar a crear i proposar coses que en aquest moment són una mar de 

dubtes. Però que es plantegen aquestes qüestions crida l’atenció perquè precisament clubs com 

el Futbol Base, que porten quatre anys amb unes deficiències i una situació lamentable quan 

estan fent un esforç tremend amb persones voluntàries quan és una escola nombrosa; i ara, no 

obstant això, es planteja aquesta proposta. No és gens clara aquesta idea i sembla que com s’està 

en campanya electoral es plantegen aquestes qüestions. La pregunta és què es pretén fer amb 

l’esport en aquesta ciutat perquè a nivell esportiu van passant les legislatures i no hi ha un 

concepte global quant a l’esport, no hi ha una aposta seriosa i clara per a començar projectes de 

ciutat global i que abaste tot l’esport. Allò principal és que el que es té es mantinga i que no els 

falte res, la resta li sembla interessant que es cree debat. 

-Pren la paraula el Sr. Rovira. Li crida l’atenció que es plantege una moció que es podia 

incloure en l’annex d’inversions aprovat en el pressupost municipal el 17 de febrer i li haguera 

agradat veure aquesta proposta en aqueixa data i s’hauria inclòs en el pressupost. Però entén 

que estan ja en època de campanya electoral. No obstant això, es donarà suport a la moció que 

es presenta. 

El Sr. Muniesa presenta una esmena de supressió en la part expositiva, on diu: 

“A la zona del Nord del Palància, enfront de la muntanya de Sant Cristòfol, al carrer 

Assalí Gudal, hi ha un terreny municipal que té les dimensions adequades per a poder construir 

i crear un espai esportiu on entre altres practicar i ensenyar futbol”, haurà de dir: “A la zona del 

Nord del Palància”. 

 I on diu: “Si ja el Pla Director d’Instal·lacions Esportives contempla, en l’apartat 

d’inversions a realitzar entre el 2025 i el 2027, la construcció d’un camp de futbol a Sant 

Cristòfol, just on diem de situar ara aquest, per valor d’1 milió d’euros, i donat l’augment de la 

població i el conseqüent augment de la demanda, fan que esperar fins al 2025 per a començar 

la construcció d’aquesta infraestructura no siga el més adequada”, haurà de dir: “Si ja el Pla 
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Director d’Instal·lacions Esportives contempla, en l’apartat d’inversions a realitzar entre el 

2025 i el 2007, la construcció d’un camp de futbol per valor d’1 milió d’euros, i donat l’augment 

de la població i el conseqüent augment de la demanda, fan que esperar fins a 2025 per a 

començar la construcció d’aquesta infraestructura no siga el més adequada”. 

-És el torn del Sr. González i torna a repetir el que ja han dit la resta de regidors i és que 

aquesta moció no era necessària portar-la al Ple perquè està recollit dins del Pla Director 

d’Esports que van aprovar diversos partits, i igual que aquest Pla Director, aquesta moció és 

electoralista. IP entén que hi ha una sèrie de camps de futbol existents que necessiten d’una 

sèrie d’obres, per exemple, IP està d’acord que s’arribe a un conveni amb la Federació i que el 

camp de l’Atlètic Saguntí l’arreglen i el deixen en condicions igual que el Fornàs, però no està 

d’acord respecte al camp del Mare Nostrum que diu el Pla Director, que el camp es mantinga 

on està i el que demana IP és que es dote de gespa artificial. Entenen també que aquesta petició 

d’un nou camp de futbol a la zona Nord del Palància ho fan pensant en el Futbol Base. És 

possible que el desdoblament de l’A-7 passe per aquests camps i és una cosa que l’Ajuntament 

i el mateix IP s’oposen a aquesta solució. La lluita per tant no és construir un nou camp de 

futbol, sinó intentar que aqueix desdoblament no passe per on diu el Ministeri de Foment. 

També s’ha parlat d’un camp en internuclis, ara han demanat un estudi de detall per a fer un 

camp inclusiu i sostenible la qual cosa li sembla una pèrdua de temps i un reclam electoral. Per 

tant votaran en contra d’aquesta proposta perquè no estan d’acord i entén que hi ha moltes coses 

a realitzar al camp del Biensa, Mare Nostrum i Atlètic Saguntí com per a començar altres obres 

que realment no fan falta. 

-Tanca el debat el Sr. Gil i insisteix que hi ha un Pla estratègic aprovat que podrà ser 

ambiciós, però sí que hi ha un pla. Ningú està parlant de fer les obres ja, però els pressupostos 

tenen partides de treballs i estudis tècnics per a poder fer l’estudi preliminar que diga si es pot 

o no situar la instal·lació i es parla de zona esportiva, no de camp de futbol. La proposta no és 

ambigua, simplement es parla que s’estudie i es pense en la ubicació correcta. D’altra banda 

s’alegra que s’haja tractat el tema del Saguntí, aquest camp no és per al Saguntí, és per a les 

escoles esportives de l’equip que siga i no és perquè es faça ja, però sí que s’ha d’anar treballant 

en la idea de què fer i on fer-ho. Respecte al Saguntí la proposta és clara, fer un estadi multiusos 

per fases al costat de l’espai habilitat a la zona d’internuclis i aqueixa és la seua proposta. Hi ha 

gent i no sols en IP que només pensa en una costat de la ciutat. Compromís ha fet propostes per 

als dos nuclis, però altres sistemàticament els sap greu qualsevol cosa que vaja a la zona del 

nucli de Sagunt. 

 

En el desenvolupament del debat per part del Sr. Alcalde s’explica l’informe emés en 

data 30-03-23, Sefycu 3989795, codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, per 

part de l’oficiala major de conformitat amb el que es disposa en l’article 94.3 del RD 2568/86 

(ROF) en relació amb la consideració d’aquest punt de l’ordre del dia com a prec, la qual cosa 

comporta que es debata però que no haja de sotmetre’s a votació; no obstant això l’anterior 

informe, se sotmet a votació l’esmena, amb el següent resultat: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 14, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Muniesa, Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, 

Vila i López. Vots en contra: 5, senyors/es Fernández, Moll, Gil, Tarazona i Soriano. 

Abstencions: 4, senyors/es González, Guillen, Herranz i Fuertes; per la qual cosa, el Ple de 

l’Ajuntament, per 14 vots a favor del PSOE, PP, EU, ciutadans, VOX i Sr. López, 5 vots en 

contra de Compromís i 4 abstencions d’IP, ACORDA: 

Aprovar l’esmena dalt transcrita. 

 

A continuació, no obstant l’anterior informe, se sotmet a votació l’assumpte degudament 

esmenat, resultant: 
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Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 18, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, Muniesa, 

Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos i López. Vots en contra: 4, senyors/es González, 

Guillen, Herranz i Fuertes. Abstencions: 1, senyor Vila; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, 

per 18 vots a favor del PSOE, Compromís, PP, EU, Ciutadans i Sr. López, 4 vots en contra d’IP 

i 1 abstenció de VOX, ACORDA: 

La pràctica esportiva durant el període de la infància i l’adolescència és fonamental per 

a un correcte desenvolupament físic, mental i emocional, el foment de valors importants com 

la companyonia i el respecte pels altres, malgrat ser rivals en el terreny de joc. És per això que 

organismes internacionals de reconegut prestigi i professionals de trajectòria indubtable en el 

camp de la salut recomanen el foment de l’hàbit de la pràctica esportiva en menors d’edat. 

UNICEF, sense anar més lluny, considera l’esport com un dret essencial de les xiquetes i xiquets 

i per això recomana a les institucions públiques promocionar i facilitar la seua pràctica. 

 En el nostre ordenament jurídic la Constitució Espanyola al punt 3 de l’article 43 recull 

que: “els poders públics fomentaran l’educació sanitària, l’educació física i l’esport. Així 

mateix facilitaran l’adequada utilització de l’oci”. Per tant, si ens cenyim a la lletra i l’esperit 

de la Carta Magna és un imperatiu legal que les institucions públiques, com és un ajuntament, 

el nostre ajuntament, fomente i possibilite la pràctica esportiva, especialment, ateses les 

recomanacions dels experts i dels organismes internacionals, entre els més joves. Un mandat 

que ens obliga, que ens responsabilitza legalment, però també des del punt de vista ètic, a 

proporcionar als xiquets i les xiquetes unes instal·lacions adequades i unes bones condicions 

per a poder realitzar pràctiques esportives. Si les i els joves són el futur del nostre municipi fa 

falta que actuem en conseqüència i que, amb independència del nucli on viuen, possibilitem, 

com a institució pública les màximes possibilitats per a desenvolupar-se com a éssers humans 

complets, en tots els sentits de la paraula i en aquest punt, l’esport i la pràctica esportiva són 

fonamentals. 

Ocorre que les i els joves del nucli de Sagunt en breu no disposaran d’un lloc adequat 

on poder practicar un dels esports més populars en el nostre territori: el futbol. Fa molt temps 

que les instal·lacions de futbol que utilitzen el Saguntí i el Futbol Base estan amenaçades, una 

per no ser municipal i l’altra per l’ampliació del traçat de l’A7 i s’han quedat xicotetes per a 

poder absorbir la gran demanda d’espais de les escoles de futbol. A més, la distància que separa 

aquestes instal·lacions del nucli de població és considerable, havent de desplaçar-se les joves i 

les seues famílies als afores de la ciutat per a poder practicar el seu esport. Un trajecte que 

només és segur realitzar en vehicle particular i sent necessari travessar el riu pel gual que tots 

coneixem o haver d’anar per una pista de terra, pràcticament impracticable, l’accés a la qual és 

encara més dificultós, quan no està tallat per l’aigua del riu que baixa quan hi ha tempestes. 

 En aquestes circumstàncies podem dir que en breu no podrem donar servei a les 

demandes justes d’espai esportiu a una part molt important de la ciutat. 

A la zona del Nord del Palància. 

 Els avantatges de construir un espai esportiu amb un camp de futbol en aquest lloc salten 

a la vista: en primer lloc està dins de la trama urbana de Sagunt, en una zona en plena expansió 

urbanística i no als afores, com ara ocorre amb les instal·lacions disponibles del Futbol Base o 

del Saguntí, la qual cosa acosta l’esport a les i els joves. En segon lloc, aquesta zona està molt 

millor comunicada, tant en vehicle particular com amb bicicleta o a peu: hi ha un carril bici 

construït i àmplies voreres per les quals poder anar fins allí de manera sostenible, solucionant 

així el problema de la remota ubicació de les instal·lacions ja existents. 

A aquests notables avantatges cal sumar que ja en el Pla Rector d’Activitats i Serveis 

Esportius 2018-2024 es deia que feia falta per part del consistori: “proposar i coordinar el 

disseny de noves instal·lacions esportives concordes a les necessitats actuals i futures del 

municipi”. Donat el previsible i demostrable augment de la població de Sagunt, ja preveia la 

construcció d’un nou camp de futbol. 
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Si ja el Pla Director d’Instal·lacions Esportives contempla, en l’apartat d’inversions a 

realitzar entre el 2025 i el 2007, la construcció d’un camp de futbol per valor d’1 milió d’euros, 

i donat l’augment de la població i el conseqüent augment de la demanda, fan que esperar fins a 

2025 per a començar la construcció d’aquesta infraestructura no siga el més adequada. 

És per tot això que per a donar solució a les necessitats a curt termini proposem els 

següents: 

 

ACORDS 

PRIMER: Demanem a l’Ajuntament, concretament a la Regidoria d’Esports, que 

comence de manera prioritària, els treballs per a poder dotar, en el menor temps possible, d’una 

zona esportiva amb camp de futbol i les instal·lacions necessàries perquè les escoles esportives 

de futbol i els clubs del municipi puguen jugar allí els partits i les competicions de les seues 

respectives escoles, possibilitant que les xiquetes i xiquets tinguen un lloc adequat on poder 

practicar el futbol. 

SEGON: Donar trasllat del contingut d’aquesta moció a la Regidoria d’Esports de 

l’Ajuntament de Sagunt, així com als clubs de futbol del municipi per a poder portar avant la 

construcció d’aquesta fonamental infraestructura. 

 

 En aquests moments s’absenten de la sessió les senyores Quesada, Bono i Sáez. 

 

12 EXPEDIENT 1377883C. PROPOSICIÓ IP. TAXA DE CAIXERS SITUATS A LA 

VIA PÚBLICA 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “La Llei Reguladora de les Hisendes Locals (LRHL) permet als ajuntaments establir 

taxes per la utilització amb finalitats privats o l’aprofitament especial de l’espai públic. L’article 

20 de l’esmentada normativa fa un exhaustiu recorregut per diversos supòsits d’utilització 

privativa del domini públic, amb especial referència a l’obertura de rases, l’ocupació amb 

mercaderies o materials de construcció, l’entrada de vehicles, les marquesines, les cadires i 

taules amb finalitat lucrativa, les vitrines, els anuncis… i un llarg etcètera. 

Entre els elements susceptibles de ser gravats per una taxa entenem que es troben els caixers 

automàtics en façana d’immobles amb accés directe des de la via pública de les entitats 

financeres, encara que no es trobe esmentat com a tal en la LRHL. 

Existeixen nombrosos exemples de municipis que fa temps han regulat aquest tipus de taxes a 

les entitats financeres: Madrid, Barcelona, València, Sevilla, Bilbao i un llarg etcètera. I no sols 

s’ha regulat en grans ciutats, també en tota mena de municipis. Per posar alguns exemples 

pròxims la Pobla de Vallbona i Llíria van regular aquesta taxa ja l’any 2009. 

Sobre els dubtes inicials sobre la seua legalitat, quan va començar a implementar-se aquesta 

taxa, hi ha prou a recordar la sentència del Tribunal Suprem (TS) de l’any 2009 establint 

Jurisprudència, que va disposar que era ajustat a Dret aquest tipus de tribut. 

No cobrar aquesta taxa a les entitats bancàries per l’ús del domini públic, a més d’un 

menyscapte a la Hisenda municipal, suposaria, i de fet suposa, un greuge comparatiu amb una 

altra mena de taxes per aprofitament de domini públic, com pot ser la taxa per taules i cadires 

de terrasses a la via pública de bars i restaurants. Negocis que són regentats en la majoria per 

xicotets empresaris o autònoms, la capacitat econòmica dels quals dista molt de la dels bancs 

als quals precisament no se’ls cobra res per usar la via pública com a extensió del seu negoci. 

 

PROPOSTA D’ACORD 

Per l’avantdit proposem el següent acord al Ple de la corporació municipal: 

1. Incorporar una nova ordenança reguladora, o modificar l’existent de títol: Taxa utilització 

privativa o aprofitament especial del domini públic local, que reculla el següent fet imposable: 

https://www.boe.es/buscar/act.php?id=BOE-A-2004-4214
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Constitueix el fet imposable de la Taxa l’aprofitament especial del domini públic que 

comporta la instal·lació per les entitats bancàries de caixers automàtics i altres aparells 

que se serveixen les entitats financeres per a prestar els seus serveis en les façanes dels 

immobles, amb accés directe des de la via pública. 

 

2. Establir la quantia de la taxa d’acord amb municipis similars del nostre entorn.” 

   

Sotmés l’assumpte a votació i no obstant això l’informe de data 30-03-23, Sefycu 

3989795, codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 20. Regidors 

absents en la votació: 5, senyores Quesada, Antonino, Berna, Bono i Sáez. Vots a favor: 19, 

senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, 

González, Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Sampedro, Rovira, Montesinos i Vila. 

Abstencions: 1, senyor López; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 19 vots a favor del 

PSOE, Compromís, IP, PP, EU, Ciutadans i VOX i 1 abstenció del Sr. López, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

 En aquests moments s’incorporen a la sessió les senyores Quesada i Bono i se n’absenta 

el Sr. Timón. 

 

13 EXPEDIENT 1377886F. PROPOSICIÓ IP. COMENÇAMENT D’OBRES A LA 

NAU DE TALLERS 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal d’IP, sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “Al novembre de 2019 van ser adjudicades les obres per a convertir la Nau de Tallers 

del Port Sagunt en un espai per a usos polivalents. Aqueix projecte consistia a realitzar les obres 

necessàries per a reparació i l’adequació de l’edifici a les normes de funcionament i activitats 

previstes. L’empresa adjudicatària va ser Binària Companyia General de Construccions, SL, 

per un import pròxim a 1,7 milions d’euros imposats inclosos. 

Han passat més de tres anys des de l’adjudicació d’un projecte que una vegada començat havia 

d’executar-se en un període de huit mesos. No obstant això, encara no tenim data de 

començament de les obres, mentre la nau de tallers està en procés de degradació pel pas del 

temps. 

Pel que sembla, diferents retards, tant en la remissió de documentació per part de l’Ajuntament 

de Sagunt com per part de la Generalitat, han provocat que l’inici de les obres s’haja anat 

demorant. Des de problemes amb l’aforament que en ser major de 500 persones requeria d’un 

permís del servei d’espectacles dependent de la Conselleria de Justícia, fins a diverses qüestions 

que es van tardar algun temps a resoldre des de l’Ajuntament o la mateixa Conselleria de 

Cultura. Qüestions que evidencien l’escàs interés per part de l’administració en el nostre 

patrimoni industrial. 

L’últim escull al qual s’ha enfrontat el projecte es remunta a l’adjudicació de la direcció d’obra, 

que ha costat tres anys adjudicar-la en dos lots, un que fa referència a la direcció d’obra 

realitzada per arquitecte, que s’ha adjudicat a l’empresa Raizde3, i una altra direcció que es 

refereix a la part d’execució de les instal·lacions, que recau en un enginyer de l’empresa Adypau 

Enginyers. 

Aquest últim tràmit va cobrar efecte definitiu al setembre del passat any, no obstant això, les 

obres de la nau de tallers segueixen sense començar. Per tot això, traslladem la següent proposta 

d’acord: 

1. L’Ajuntament de Sagunt insta la Conselleria a la resolució de tots els tràmits pendents 

per a donar principi a les obres de reparació i adequació a les activitats previstes de la 

Nau de Tallers del Port Sagunt. 
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2. L’Ajuntament de Sagunt sol·licita la informació necessària sobre la situació en què es 

troba l’expedient del citat projecte de la Nau de Tallers, sent traslladada aquesta 

informació al més prompte possible a les comissions informatives corresponents.” 

   

Sotmés l’assumpte a votació i no obstant l’informe de data 30-03-23, Sefycu 3989795, 

codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 21. Regidors 

absents en la votació: 4. Senyores/es Antonino, Timón, Berna i Sáez. Vots a favor: 21, 

senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, 

González, Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i 

López; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 Aprovar la proposició dalt transcrita que es té ací per reproduïda amb caràcter general. 

 

 En aquests moments s’incorpora a la sessió el Sr. Timón. 

 

14 EXPEDIENT 1377891N. PROPOSICIÓ CIUTADANS. BONIFICACIÓ EN LES 

INSTAL·LACIONS DE PLAQUES SOLARS A LES ZONES RÚSTIQUES 

 El portaveu de Ciutadans, Sr. Montesinos, retira la proposició de l’ordre del dia, en estar 

prevista legalment aquesta possibilitat en l’Ordenança Fiscal corresponent, de conformitat amb 

els disposat en l’informe emés per la Cap de la Secció de Gestió Tributària, tal com consta en 

l’expedient.   

 

15 EXPEDIENT 1377894R. PROPOSICIÓ VOX. SEGUIMENT DE MOCIONS I 

PRECS APROVATS 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de VOX, sense previ 

expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “Al llarg d’aquesta i de qualsevol legislatura, els Grups Municipals presentem i 

defensem mocions, precs i preguntes que considerem necessàries per al municipi, dedicant en 

ocasions més d’una hora per al seu debat i posterior votació. Es presenten i es voten amb la 

finalitat que l’Equip de Govern, en el cas que isquen aprovades per la majoria simple, les duga 

a terme. 

Durant juny de 2021 VOX va presentar una moció per a confeccionar una comissió de 

seguiment de propostes aprovades. La moció va ser votada en contra per PSOE, PP, 

COMPROMÍS i CS, es van abstindre IP i EU. 

Faltant dos mesos per a les eleccions municipals, és el moment idoni per a fer un 

seguiment sobre les propostes (mocions, precs i preguntes) que han eixit aprovades en el Ple 

municipal i indicar en quin estat es troben actualment. 

Per tot això i d’acord amb l’article 97.3 del Reglament d’Organització, Funcionament i 

Règim Jurídic de les Entitats Locals, el Grup Municipal VOX Sagunt presenta la següent 

proposta: 

Punt primer: instar l’Ajuntament de Sagunt a elaborar un informe sobre les mocions 

aprovades i l’estat d’aquestes. 

Punt dos: que l’Ajuntament de Sagunt publique en el Portal de Transparència aquest 

informe, on, a més, es reflectira el partit que va presentar la proposta, la votació de tots els 

partits i l’estat actual d’aquesta. ” 

   

  El ponent s’autoesmena modificant el punt primer “elaborar un informe per actualitzar 

les dades”, i afegir-hi després de mocions “i precs”. 

 

 Durant el debat intervenen els següents regidors, els quals sol·liciten fer ús de la paraula 

i prèvia la seua autorització per part de l’Alcaldia: 
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 -En primer lloc intervé el Sr. Rovira. Recorda que en la legislatura anterior es va aprovar 

i per això precisament estan publicades en la web de l’Ajuntament aqueixa relació de mocions 

presentades si estan executades o no. Si analitzen ara les mocions que venen a aquest Ple, la 

moció del Dia de la Síndrome de Down, es pot dir que s’ha complit. El cobriment de les vies 

és instar una altra administració, amb la qual cosa Secretaria trasllada i notifica a totes les 

administracions que ha de notificar i prou que els costa, perquè hi ha mocions que s’han de 

registrar cinc, sis o més vegades, quan es demana, per exemple, que es notifique a tots els grups 

del Congrés, de les Corts… Està d’acord que la base de dades de les mocions que es pengen en 

la web s’actualitze, entén que no fa falta un informe ni moltes més gestions sobre aquest tema. 

 -El Sr. Gil assumeix ara el torn de la paraula. En la mateixa línia que ha dit el Sr. Rovira, 

en altres ocasions el que s’ha transmés ací és que els informes no es fan a instàncies dels grups 

polítics, cada grup polític té els seus alliberats i ha de tindre, això sí, a la seua disposició la 

informació. És precisament el grup polític que siga del seu interés el que haja de realitzar 

l’informe que estime convenient en aquest sentit. 

 -Tanca el debat el Sr. Vila. Manifesta que el llistat de mocions no està actualitzat en la 

web. Afig que el llistat publicat en la web ha de reflectir també els precs. Per posar un exemple, 

el parc de calestenia que va ser aprovat, encara estan esperant que es duga a terme, l’ampliació 

del pati de la Pinaeta també el continuen esperant i així diversos exemples més. Hi ha diverses 

qüestions que no estan, però no sols de VOX, sinó de tots els grups. I la pròxima legislatura es 

continuarà reclamant el mateix. Es tracta d’un compromís amb la ciutadania. No demana un 

informe molt elaborat, sinó simplement que el llistat de mocions de la web s’actualitze i que 

s’amplie als precs. 

 

En el desenvolupament del debat per part del Sr. Alcalde, s’explica l’informe emés en 

data 30-03-23, Sefycu 3989795, codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, per 

part de l’oficiala major de conformitat amb el que disposa l’article 94.3 del RD 2568/86 (ROF) 

en relació amb la consideració d’aquest punt de l’ordre del dia com a prec, la qual cosa comporta 

que es debata però que no haja de sotmetre’s a votació; no obstant això l’anterior informe, se 

sotmet a votació el punt degudament esmenat, amb el següent resultat: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna i Sáez. Vots a favor: 9, senyors/es González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Montesinos, Vila i López. Abstencions: 13, 

senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, 

Soriano, Sampedro i Rovira; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 9 vots a favor d’IP, 

PP, Ciutadans, VOX i Sr. López i 13 abstencions del PSOE, Compromís i EU, ACORDA: 

Punt primer: instar l’Ajuntament de Sagunt a actualitzar les dades sobre les mocions i 

precs aprovades i l’estat d’aquestes. 

Punt dos: que l’Ajuntament de Sagunt publique en el Portal de Transparència aquest 

informe, on, a més, es reflectira el partit que va presentar la proposta, la votació de tots els 

partits i l’estat actual d’aquesta. 

  

 En aquests moments s’incorpora a la sessió la Sra. Sáez. 

 

16 EXPEDIENT 1377898Y. PROPOSICIÓ VOX. CUINA INTEGRADA PER ALS 

COL·LEGIS 

Llegida la proposició política presentada pel Grup Municipal de VOX, sense previ 

expedient administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “L’educació i la salut és uns dels pilars fonamentals dins de la vida de les persones. Per 

la qual cosa com a administració pública hem de vetlar perquè els mes xicotets tinguen uns 

serveis dignes i adequats. 
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Referent a la salut, entra en primer pla l’alimentació. Els pares tenen la funció d’educar 

als seus fills amb hàbits alimentaris saludables. L’administració té la funció i el deure ètic de 

continuar i facilitar aquests hàbits. 

La principal diferència entre el servei de servei d’àpats amb cuina pròpia o “in situ” i un 

servei de servei d’àpats sense cuina, és que en la primera el menjar es prepara al moment, 

mantenint totes les propietats dels aliments. Mentre que el servei d’àpats sense cuina sol portar 

els plats preparats per a només donar l’últim toc abans de servir-los, i en moltes ocasions perden 

les propietats, la textura o fins i tot la presència visual del menjar. 

 Sagunt es considera un municipi compromés amb la salut i l’educació, per la qual cosa 

a nivell municipal hem de demostrar-ho donant uns serveis adequats al nivell de compromís 

adquirit públicament. 

  

 Per tot això i d’acord amb l’article 97.3 del Reglament d’Organització, Funcionament i 

Règim Jurídic de les Entitats Locals, el Grup Municipal VOX Sagunt presenta la següent 

proposta: 

Punt primer: instar l’Ajuntament de Sagunt a mantindre una reunió amb tots els directors 

dels centres escolars que no disposen d’una cuina pròpia, per a valorar la necessitat i possibilitat 

de la seua creació. 

Punt dos: instar l’Ajuntament de Sagunt a realitzar un estudi de viabilitat sobre els 

col·legis que el sol·liciten. 

Punt tercer: instar l’Ajuntament de Sagunt assumir el compromís de dur a terme els 

projectes que siguen viables amb recursos municipals. Amb la principal intenció d’agilitzar els 

tràmits.” 

   

 El Sr. Herranz presenta una esmena d’addició d’un punt més, que diu: “Instar la Direcció 

Territorial d’Educació, Cultura i Esport de València, i més concretament a la seua directora, Sra. 

Carmina Valiente, a mantindre una reunió amb el departament d’educació de l’Ajuntament de 

Sagunt i amb els directors/es afectats/des pels tràmits per a instal·lar cuina in situ, perquè hi 

haja una coordinació i poder trobar una solució a la instal·lació de les cuines”. 

 

 El Sr. Tarazona presenta una esmena de supressió del punt tercer. 

  

Totes dues esmenes són acceptades per part del ponent. 

 

En el desenvolupament del debat per part del Sr. Alcalde s’explica l’informe emés en 

data 30-03-23, Sefycu 3989795, codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, per 

part de l’oficiala major de conformitat amb el que es disposa en l’article 94.3 del RD 2568/86 

(ROF) en relació amb la consideració d’aquest punt de l’ordre del dia com a prec, la qual cosa 

comporta que es debata però que no haja de sotmetre’s a votació; no obstant això l’anterior 

informe, se sotmet a votació el punt degudament esmenat, amb el següent resultat: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 21, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sáez, Montesinos, Vila i López. Abstencions: 2, 

senyors Sampedro, Rovira; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 21 vots a favor del 

PSOE, Compromís, IP, PP, Ciutadans, VOX i Sr. López i 2 abstencions d’EU, ACORDA: 

Punt primer: instar l’Ajuntament de Sagunt a mantindre una reunió amb tots els directors 

dels centres escolars que no disposen d’una cuina pròpia, per a valorar la necessitat i possibilitat 

de la seua creació. 

Punt dos: instar l’Ajuntament de Sagunt a realitzar un estudi de viabilitat sobre els 

col·legis que el sol·liciten. 
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Punt tercer: instar la Direcció Territorial d’Educació, Cultura i Esport de València, i més 

concretament a la seua directora Sra. Carmina Valiente, a mantindre una reunió amb el 

departament d’educació de l’Ajuntament de Sagunt i amb els directors/es afectats/des pels 

tràmits per a instal·lar cuina in situ, perquè hi haja una coordinació i poder trobar una solució a 

la instal·lació de les cuines. 

 

17 EXPEDIENT 1374310P. PROPOSICIÓ REGIDOR NO ADSCRIT. 

SOL·LICITUD BONIFICACIONS MUNICIPALS PER A CELÍACS 

Llegida la proposició política presentada pel regidor no adscrit, sense previ expedient 

administratiu, el tenor literal del qual és el següent:   

 “Segons la mateixa Conselleria de Sanitat, només a la Comunitat Valenciana hi ha més 

de 12.500 persones diagnosticades celíaques; per províncies, València és la que més afectats té 

amb una mica més de 6.500 persones de les quals quasi 3.000 es localitzen al Camp de 

Morvedre. Això suposa uns 250 celíacs per cada 100.000 habitants, si parlem només de 

persones amb diagnòstic clínic. 

La malaltia celíaca és una forma d’enteropatia que afecta individus genèticament 

predisposats en entrar en contacte amb aliments que contenen glútens. Aquesta malaltia pot 

presentar-se en qualsevol edat de la vida i es dona amb manifestacions clíniques molt variades 

com poden ser retard en el creixement en edats primerenques, anèmies, irritabilitat, diarrees 

cròniques o falta d’apetit, encara que en molts casos la malaltia pot ser asimptomàtica. 

Davant d’això només existeix un tractament possible que és el d’una dieta estricta sense 

gluten, per la qual cosa els metges digestius recomanen no ingerir aliments que continguen blat, 

ordi, ségol o avena. 

Aquesta malaltia comporta als malalts un sobrecost en la seua alimentació, donat l’alt 

preu dels productes sense glútens, recordant que aquests són l’únic mitjà per a ser tractats. 

A Espanya es calcula que a cada pacient, aqueix sobrecost li suposa una mitjana de 1.000 

€ anuals, per la qual cosa seria lògic pensar que, si la celiaquia és una patologia crònica, les 

institucions nacionals, autonòmiques i/o municipals, haurien de disposar d’alguna ajuda o 

subvenció per a aquestes persones, ja que aquest sobre cost no hauria de ser assumit per les 

persones afectades, per tractar-se d’una malaltia i no d’una moda o un capritx. 

De la mateixa manera que segons quines malalties, uns certs tipus de medicaments estan 

subvencionats, no hauria de ser desficaciat pensar que les institucions ajudaren d’alguna manera 

totes les persones afectades per aquesta malaltia. A nivell general no existeix cap ajuda per a 

les persones celíaques, excepte comptades excepcions com a la Comunitat Foral de Navarra, 

on es destina anualment una partida de 30.000 € per a ajudes a la compra d’aliments per a 

persones amb aquesta afecció; a la Diputació Foral de Biscaia amb ajudes de 90 € anuals per 

persona; a les ciutats autònomes de Ceuta i Melilla, on es concedeixen ajudes per nuclis 

familiars d’entre 400 i 1500 €, i dins de la nostra mateixa comunitat a Onda i a Riba-roja de 

Túria, únics municipis valencians on s’ajuda econòmicament a persones diagnosticades amb 

celiaquia, través d’unes quantitats fixes anuals per persona, dins de les ajudes a persones amb 

baixos recursos. 

D’altra banda, hauríem de saber també que el col·lectiu de l’Administració civil de 

l’Estat a través del MUFACE sí que compta amb ajudes que van des dels 339,90 € als 618 € 

anuals, per la qual cosa seria just pensar que la resta de la població deuria també tindre dret a 

alguna mena d’ajuda similar, més encara quan l’article 9 de la nostra Constitució recull: 

“correspon als poders públics promoure les condicions per a la llibertat i la igualtat de l’individu 

i dels grups en els quals s’integra siguen reals i efectives; remoure els obstacles que 

impedisquen o dificulten la seua plenitud i facilitar la participació de tots els ciutadans en la 

vida política, econòmica, cultural i social”. 

 

                                  ACORDS: 



 24 

PRIMER. Que s’estudie crear una línia d’ajudes per a les persones celíaques de la nostra ciutat 

similar a la que es concedeixen en altres ciutats de la nostra comunitat, com és el cas d’Onda i 

Riba-roja de Túria, amb unes quantitats fixes anuals per a gastar a través d’una targeta moneder, 

prèvia justificació de diagnòstic clínic, en establiments, principalment dins de la xarxa del 

“comerç de proximitat”, que disposen de productes per a celíacs. 

SEGON. Que l’Ajuntament de Sagunt s’adherisca al programa “FESTES POPULARS SENSE 

GLÚTENS”, d’ACECOVA, per a la integració de persones afectades de malaltia celíaca, en les 

festes patronals, tradicionals o populars del municipi. 

TERCER. Que l’Ajuntament de Sagunt s’adherisca al “programa de formació específica de 

seguiment i suport a l’hostaleria” que ofereixen servei als celíacs, a través del qual ACECOVA, 

realitza un seguiment i suport a través de la formació, a un sector tan íntimament relacionat amb 

aquesta malaltia com és el de l’hostaleria, per a així garantir la idoneïtat de l’oferta 

gastronòmica sense gluten del sector al nostre municipi. 

QUART. Que quan s’externalitzen serveis municipals com el bar de la piscina, màquines de 

vending en dependències municipals o altres, siga requisit indispensable que en els concursos 

públics per a aquestes adjudicacions s’incloga el requisit que les persones o empreses 

adjudicatàries incloguen una oferta d’aliments sense glútens.” 

 

El ponent s’autoesmena modificant el punt primer, que queda amb el següent tenor: 

“PRIMER. Que s’estudie modificar el sistema mensual de sol·licitud d’ajudes a persones per 

“alimentació especial” que s’ofereix actualment prèvia sol·licitud perquè aquestes ajudes 

siguen anuals donat el caràcter cròmic de la patologia, com és el cas d’Onda i Riba-roja de 

Túria, amb unes quantitats fixes anuals per a gastar a través d’una targeta moneder, prèvia 

justificació de diagnòstic clínic, en establiments, principalment dins de la xarxa del “comerç de 

proximitat”, que disposen de productes per a celíacs.” 

 

La Sra. Soriano presenta una esmena d’addició de dos punts, que diu: “1. Instar el 

Ministeri de consum del Govern d’Espanya a intervindre els preus dels productes sense glútens 

per a baixar-los fins a poder igualar-los a la de la resta d’aliments. Així mateix que el Govern 

d’Espanya inste la UE a fer el mateix dins del territori de la Unió. 2. Donar trasllat del contingut 

d’aquesta moció al Ministeri de Consum i al Govern d’Espanya.” 

 

 Per part del ponent no s’accepta aquesta esmena d’addició. 

 

En el desenvolupament del debat per part del Sr. Alcalde s’explica l’informe emés en 

data 30-03-23, Sefycu 3989795, codi segur de verificació: J9AA7ZNPKRU7UTVYUQ23, per 

part de l’oficiala major de conformitat amb el que es disposa en l’article 94.3 del RD 2568/86 

(ROF) en relació amb la consideració d’aquest punt de l’ordre del dia com a prec, la qual cosa 

comporta que es debata però que no haja de sotmetre’s a votació; no obstant l’anterior informe, 

se sotmet a votació l’esmena presentada, amb el següent resultat: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 22. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino, Berna. Vots a favor: 9, senyors/es Fernández, Moll, 

Gil, Tarazona, Soriano, Sampedro i Rovira. Vots en contra: 6, senyors/es Muniesa, Bono, Sáez, 

Montesinos, Vila i López. Abstencions: 10, senyors/es Alcalde, Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, 

Timón, González, Guillen, Herranz i Fuertes, per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 7 

vots a favor de Compromís i EU, 6 vots en contra del PP, Ciutadans, VOX i Sr. López i 10 

abstencions del PSOE i IP, ACORDA: 

 Aprovar l’esmena presentada per la Sra. Soriano. 

 

A continuació, no obstant l’anterior informe, se sotmet a votació l’assumpte degudament 

esmenat, resultant: 
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Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 3, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 17, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Sampedro i Rovira. Abstencions. 6, senyors/es Muniesa, Bono, Sáez, 

Montesinos, Vila i López; per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per 17 vots a favor del PSOE, 

Compromís, IP i EU i 6 abstencions del PP, Ciutadans, VOX i Sr. López, ACORDA: 

PRIMER. Que s’estudie modificar el sistema mensual de sol·licitud d’ajudes a persones 

per “alimentació especial” que s’ofereix actualment prèvia sol·licitud perquè aquestes ajudes 

siguen anuals donat el caràcter crònic de la patologia, com és el cas d’Onda i Riba-roja de Túria, 

amb unes quantitats fixes anuals per a gastar a través d’una targeta moneder, prèvia justificació 

de diagnòstic clínic, en establiments, principalment dins de la xarxa del “comerç de proximitat”, 

que disposen de productes per a celíacs. 

SEGON. Que l’Ajuntament de Sagunt s’adherisca al programa “FESTES POPULARS 

SENSE GLÚTENS”, d’ACECOVA, per a la integració de persones afectades de malaltia 

celíaca, en les festes patronals, tradicionals o populars del municipi. 

TERCER. Que l’Ajuntament de Sagunt s’adherisca al “programa de formació específica 

de seguiment i suport a l’hostaleria” que ofereixen servei als celíacs, a través del qual 

ACECOVA realitza un seguiment i suport a través de la formació, a un sector tan íntimament 

relacionat amb aquesta malaltia com és el de l’hostaleria, per a així garantir la idoneïtat de 

l’oferta gastronòmica sense gluten del sector en el nostre municipi. 

QUART. Que quan s’externalitzen serveis municipals com el bar de la piscina, màquines 

de vending en dependències municipals o altres, siga requisit indispensable que en els concursos 

públics per a aquestes adjudicacions s’incloga el requisit que les persones o empreses 

adjudicatàries incloguen una oferta d’aliments sense glútens. 

CINQUÉ. Instar el Ministeri de consum del Govern d’Espanya a intervindre els preus 

dels productes sense glútens per a baixar-los fins a poder igualar-los a la de la resta d’aliments. 

Així mateix que el Govern d’Espanya inste la UE a fer el mateix dins del territori de la Unió. 

SISÉ. Donar trasllat del contingut d’aquesta moció al Ministeri de Consum i al Govern 

d’Espanya. 

 

D.E. 01 EXPEDIENT 335706J. CONTRACTE OBRES PER A LA 

CONSTRUCCIÓ DE L’INSTITUT D’EDUCACIÓ SECUNDÀRIA NÚM. 5. EXP. 

102/19-C 

Sotmés a votació la ratificació de la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 2, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 25, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; 

per la qual cosa, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

 Ratificar la inclusió de l’assumpte en l’ordre del dia. 

 

La Disposició addicional segona de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del 

Sector Públic, per la qual es transposen a l’ordenament jurídic espanyol les Directives del 

Parlament Europeu i del Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 2014 disposa: 

Competències en matèria de contractació en les Entitats Locals. 

1. Corresponen als alcaldes i als presidents de les Entitats Locals les competències com a òrgan 

de contractació respecte dels contractes d’obres, de subministrament, de serveis, els contractes 

de concessió d’obres, els contractes de concessió de serveis i els contractes administratius 

especials, quan el seu valor estimat no supere el 10 per cent dels recursos ordinaris del 

pressupost ni, en qualsevol cas, la quantia de sis milions d’euros, inclosos els de caràcter 

pluriennal quan la seua duració no siga superior a quatre anys, eventuals pròrrogues incloses 
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sempre que l’import acumulat de totes les seues anualitats no supere ni el percentatge indicat, 

referit als recursos ordinaris del pressupost del primer exercici, ni la quantia assenyalada. 

2. Corresponen al Ple les competències com a òrgan de contractació respecte dels contractes 

esmentats en l’apartat anterior que celebre l’Entitat Local, quan pel seu valor o duració no 

corresponguen a l’alcalde o president de l’Entitat Local, conforme a l’apartat anterior. (…) 

Respecte del contracte d’obres d’edificació de l’Institut d’Educació Secundària núm. 5 

que es tramita dins de l’expedient 102/19-C (exp. SEDIPUALBA 335706J) l’òrgan de 

contractació és el Ple de la corporació municipal donada la quantia de l’esmentat contracte. 

Com a òrgan de contractació, el Ple té encomanades entre altres en relació amb el 

contracte de referència la tramitació i aprovació de les actuacions relacionades amb l’esmentat 

contracte a excepció de la tramitació de certificacions i aprovació de factures que es va delegar 

en la Junta de Govern Local. 

Si bé les obres són pròximes a la seua finalització encara està pendent l’execució de 

determinades parts (rematada del gimnàs i urbanització interna, continuació i finalització del 

gimnàs i aulari). Sobre aquest tema procedeix indicar que la direcció facultativa ha traslladat a 

l’Ajuntament la necessitat d’abordar determinades variacions de l’obra que podrien requerir 

d’una nova modificació del contracte. Atés que es compta que la infraestructura es pose en 

marxa per al pròxim curs escolar (setembre de 2023) és evident que s’han d’adoptar les mesures 

precises que permeten una àgil tramitació de les qüestions pendents en aquest tram final a 

l’efecte d’evitar retards. 

En aquest sentit, considerant la periodicitat de les sessions del Ple (mensual), s’estima 

procedent la delegació de les competències de modificació del contracte en curs, així com 

tràmits ordinaris que s’hagen d’adoptar per a la finalització d’obra (tramitació de legalització 

d’instal·lacions, recepció d’obra) en la Junta de Govern Local, òrgan que es reuneix 

setmanalment i que en conseqüència dota de major agilitat i capacitat de maniobra pel que fa a 

aquestes qüestions. 

L’article 22.4 de la Llei de Bases de Règim Local 7/85 estableix que el Ple pot delegar 

l’exercici de les seues atribucions en l’alcalde i en la Junta de Govern Local, excepte les 

enunciades en l’apartat 2, paràgrafs a), b), c), d), e), f), g), h), i), l) i p), i en l’apartat 3 d’aquest 

article. 

 Es considera per tant que les competències al·ludides són delegables. 

 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors presents en aqueix moment en la sessió: 23. Regidors 

absents en la votació: 2, senyores Antonino i Berna. Vots a favor: 23, senyors/es Alcalde, 

Carrera, Raro, Quesada, Sotoca, Timón, Fernández, Moll, Gil, Tarazona, Soriano, González, 

Guillen, Herranz, Fuertes, Muniesa, Bono, Sáez, Sampedro, Rovira, Montesinos, Vila i López; 

per la qual cosa, de conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa d’Economia i 

Organització Municipal, el Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, ACORDA: 

PRIMER: Delegar en la Junta de Govern Local les competències de modificació del 

contracte en curs, així com tràmits ordinaris que s’hagen d’adoptar per a la finalització d’obra 

(tramitació de legalització d’instal·lacions, recepció d’obra) de l’obra d’edificació de l’Institut 

d’Educació Secundària núm. 5. 

SEGON: Donar compte a la Comissió de les certificacions i factures aprovades per la 

Junta de Govern Local des de la primera certificació. 

 

S E G O N A   P A R T: CONTROL I FISCALITZACIÓ DE L’ACCIÓ DE GOVERN 

LOCAL 

 

18 EXPEDIENT 1375951T. DONAR COMPTE RESOLUCIONS D’ALCALDIA I 

DELS SEUS REGIDORS/REGIDORES ADOPTATS DES DE LA DACIÓ DE 

COMPTES FORMULATS EN L’ANTERIOR SESSIÓ 
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Considerant que l’article 42 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim 

Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, estableix 

que l’alcalde donarà compte succinta a la corporació, en cada sessió ordinària del Ple, de les 

resolucions que haguera adoptat des de l’última sessió plenària ordinària perquè els Regidors 

coneguen el desenvolupament de l’administració municipal o a l’efecte del control i 

fiscalització dels òrgans de govern, previstos en l’article 22.2.a) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, 

Reguladora de les Bases del Règim Local. 

Considerant així mateix l’estructura d’ordre del dia de les sessions ordinàries del Ple de 

la corporació prevista en l’article 86 del vigent Reglament Orgànic Municipal d’aquest 

Ajuntament. 

 

A la vista de tot l'exposat, s'informa l'Ajuntament Ple de totes les Resolucions de 

l'Alcaldia i de les seues Regidores i Regidors delegats adoptades des de la dació de comptes 

formulada en l'anterior sessió plenària de caràcter ordinari que es va celebrar el dia 23.02.2023 

i que comprenen: 

 

Des de la número 1185 del 20 de febrer fins a la número 2149 de 20 de març de 2023. 

 

Per tot això, el Ple queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 

 

19 EXPEDIENT 1340922R. PROPOSTA NOUS MEMBRES DEL CONSELL DE 

BENESTAR ANIMAL 
Vista la instància presentada en data 10 de febrer de 2023, registre d’entrada núm. 8697, 

per part de la Sra. Ana María Sanjosé López, en nom i representació de l’associació SOS 

ANIMALS SAGUNT amb CIF G98347990, en virtut de la qual sol·licita: 

 “Canvi respecte de les persones designades com a titular i suplent del Consell Sectorial 

de Benestar Animal, passant a ser les designades per l’Associació SOS ANIMALS SAGUNT, 

Sra. L. C. E. amb DNI ***1322**  com a titular i Sra. C. M. M. amb DNI ***9762** com a 

suplent. 

Vista la instància presentada en data 08 de febrer de 2023, registre d’entrada núm. 8177, 

per part de Sra. Margarita Victoria Masyebra Martínez, en nom i representació de l’associació 

ASSPAP SANTA CLARA amb CIF G98251044, en virtut de la qual sol·licita: 

 “Canvi respecte de la persona designada com a suplent del Consell Sectorial de Benestar 

Animal, passant a ser la designada per l’Associació ASSPAP SANTA CLARA, Sr. J. L. A. D. 

amb DNI ***9486**. “ 

Resultant que el Consell sectorial de benestar animal es crea l’any 2016 designant als 

vocals que formaran part d’aquest, així com al veterinari/ària. 

 Considerant que els estatuts reguladors del funcionament del Consell sectorial de 

benestar animal, estableixen que els seus membres seran triats per un període màxim de quatre 

anys, si bé podran ser reelegits per períodes successius, podent triar-se suplents per a la 

substitució dels titulars en casos d’absència, malaltia o causa justificada, quan així ho sol·liciten 

i les peticions siguen acceptades pel Ple. 

Considerant el que es disposa en els articles 130 i 131 del Reglament d’Organització, 

Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per RD 2568/1986, de 28 de 

novembre, referits a la composició, organització i àmbit d’actuació dels consells sectorials, 

acordats pel Ple de la corporació municipal. 

 

Vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent de Benestar, en el qual es 

dictamina: 

PRIMER. Acceptar la sol·licitud presentada per la Sra. Margarita Victoria Masyebra 

Martínez, en nom i representació de l’associació ASSPAP SANTA CLARA amb CIF 

G98251044, en virtut de la qual sol·licita canvi respecte de la persona designada com a suplent 



 28 

del Consell Sectorial de Benestar Animal, passant a ser la designada per l’Associació ASSPAP 

SANTA CLARA, Sr. J. L. A. D. amb DNI ***9486**. 

SEGON. Acceptar la sol·licitud presentada per de la Sra. Ana María Sanjosé López, en 

nom i representació de l’associació SOS ANIMALS SAGUNT amb CIF G98347990, en virtut 

de la qual sol·licita canvi respecte de les persones designades com a titular i suplent del Consell 

Sectorial de Benestar Animal, passant a ser les designades per l’Associació SOS ANIMALS 

SAGUNT, Sra. L. C. E. amb DNI ***1322** com a titular i Sra. C. M. M. amb DNI ***9762** 

com a suplent. 
CONSELL BENESTAR ANIMAL. PROPOSTA DE NOUS MEMBRES. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

20 EXPEDIENT 1327349Q. CONSELL MUNICIPAL DE MAJORS 2023 
Vista la sol·licitud presentada pel CEAM del Port de Sagunt amb Registre d’Entrada 

núm. 63582 de data 19 de desembre de 2022, en relació amb l’actualització de les persones 

titulars d’aquesta entitat amb representació en el Consell de Majors. 

Vista la petició presentada per UGT del País Valencià de Sagunt amb Registre d’Entrada 

núm. 1916 de data 11 de gener de 2023, en la qual sol·licita l’actualització de les persones 

titulars i suplents d’aquesta entitat que representen en el Consell de Majors. 

Vista la comunicació del CEAM de Sagunt amb Registre d’Entrada núm. 5566 de data 

26 de gener de 2023, en relació amb l’actualització de les persones titulars i suplents d’aquesta 

entitat amb representació en el Consell de Majors. 

I vista la sol·licitud presentada per l’“Associació Democràtica Local de Jubilats i 

Pensionistes UDP de Sagunt (el Port de Sagunt)” amb Registre d’Entrada núm. 11558 de 23 de 

febrer de 2023, en relació amb l’actualització de les persones titulars d’aquesta entitat amb 

representació en el Consell de Majors. 

De conformitat amb el que es disposa en article 7 del vigent Reglament del Consell 

Municipal de les Persones Majors de Sagunt que fa referència a la composició del Consell del 

Major on es regula que “El Consell de persones Majors del Municipi de Sagunt estarà compost 

per representants de les associacions i/o entitats de persones majors del municipi”, i vist que 

les quatre entitats formen part del Consell. 

Vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent de Benestar, en el qual es 

dictamina: 

PRIMER: Donar compte al Ple de l’actualització de les dades personals de representants 

titulars i suplents d’entitats que formen part del Consell Municipal del Major, segons es detalla 

a continuació: 

ENTITAT REPRESENTANT 

CEAM del Port de Sagunt Titular: Lucía Torrijos de la Fuente 

UGT del País Valencià de Sagunt Titular: Baltasar Bel Blasco 

Suplent: Bernardo Carrió Caballero 

CEAM de Sagunt Titular: Amparo Almenar Marugán 

Suplent: Carmen Sánchez García 

Associació Democràtica de Jubilats i 

Pensionistes UDP Port de Sagunt 

Titular: Fernando Durba Pons 

SEGON: Donar compte al Ple del Consell del Major en la següent sessió que se celebre. 
 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

21 EXPEDIENT 1121763E. ACTUALITZACIÓ DADES ENTITATS -CONSELL 

MUNICIPAL DE BENESTAR SOCIAL 
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 En data 9 de novembre de 2022 es va enviar escrit a les entitats que formen part del 

Consell Municipal de Benestar Social, per a procedir a actualitzar les dades de les entitats i els 

seus membres titulars o suplents. 

 En contestació a aquest escrit i presentat la documentació requerida, han sigut diverses 

entitats les que han presentat la seua documentació en la qual sol·liciten l’actualització de les 

persones titulars i suplents d’aquesta entitat que la representen en el Consell de Benestar Social 

i en altres casos la inclusió com a membres en aquest Consell. 

 Vista la sol·licitud presentada per l’associació TDHA MORVEDRE, amb Registre 

d’Entrada núm. 58628 de data 19 de novembre de 2022, en relació a la inclusió per a formar 

part del Consell i actualització de dades, i nomenar les persones titulars i suplents d’aqueixa 

entitat en el Consell Municipal de Benestar Social. 

 Vista la sol·licitud presentada per l’associació MORVEDRE ACULL, amb Registre 

d’Entrada núm. 58638, de data 19 de novembre de 2022, en relació a la inclusió per a formar 

part del Consell actualització de dades, i nomenar persones titulars i suplents d’aqueixa entitat 

en el Consell Municipal de Benestar Social. 

 Vista la sol·licitud presentada per l’associació INSPROJECT, amb Registre d’Entrada 

núm. 56940, de data 9 de novembre de 2022, en relació a la inclusió per a formar part del 

Consell i actualització de dades i nomenar persones titulars i suplents d’aqueixa entitat en el 

Consell Municipal de Benestar Social. 

 Vista la sol·licitud presentada per l’Associació Veïnal LA FORJA amb Registre d’Entrada 

núm. 15420 de data 15 de març de 2023, en relació amb l’actualització de persones titulars i 

suplents d’aqueixa entitat en el Consell Municipal de Benestar Social. 

 Vista la sol·licitud presentada per la CREU ROJA ESPANYOLA amb Registre d’Entrada 

núm. 26 de febrer de 2020 en relació a l’actualització de persones titulars i suplents d’aqueixa 

entitat en el Consell Municipal de Benestar Social. 

Considerant el que disposa l’article 5 del vigent Reglament del Consell de Benestar 

Social que fa referència a la composició del Consell de Benestar Social on es regula que: “El 

Consell sectorial de Benestar Social estarà format per l’alcalde/ssa o regidor/a en qui delegue 

(que serà el seu president) i per representants (titulars o suplents) de col·lectius socials que 

desenvolupen la seua activitat en l’àmbit d’actuació del Consell". 

 

Vist el dictamen de la Comissió Informativa Permanent de Benestar, en el qual es 

dictamina: 

PRIMER: Donar compte al Ple de l’actualització de les dades personals de representants 

titulars i suplents d’entitats que formen part del Consell Municipal de Benestar Social, segons 

es detalla a continuació: 

 

ENTITAT REPRESENTANT 

TDAH MORVEDRE Titular: Ángeles Cortés Valiente 

Suplent: José Vilches Quesada 

  

MORVEDRE ACULL Titular: Pilar Morera González 

Suplent: Nati Sancho Blasco 

ASSOCIACIÓ INSPROJECT Titular: Adolfo Pablos Berzosa 

 Suplent Mª Jesús Arrufat Alcodori 

AV LA FORJA Titular: Ricardo Fernández Arroyo 

 Suplent: Pepe Alba Gil 

CREU ROJA ESPANYOLA Titular: José Emilio Pérez Juan 

 Suplent: Elisa Mª Galván Cordero 
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SEGON: Donar compte al Ple del Consell de Benestar Social en la següent sessió que 

se celebre. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 

 

22 EXPEDIENT 1291326J. LIQUIDACIÓ PRESSUPOST EXERCICI 2022 DE 

L’AJUNTAMENT DE SAGUNT 

Vist que s’ha procedit al tancament de l’exercici 2022 i que aquest s’ha realitzat d’acord 

amb el que preveu el Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós 

de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLHL), Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 

Instrucció de Comptabilitat per a l’Administració Local i les Bases d’Execució aprovades, així 

com el que disposa l’art. 193 bis TRLHL introduït per la Llei 27/2013 de 27 de desembre, de 

racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local- i les regles 78 i ss de l’Ordre 

EHA/4041/2004, de 23 de novembre. 

Sobre la base de l’exposat, i tenint en compte el que estableix el punt tercer de la Resolució 

de l’Alcaldia Presidència núm. 1.688 d’1 de març de 2023, per la present dictamina la resolució 

mitjançant la qual s’aprova la liquidació del Pressupost de l’Ajuntament de Sagunt corresponent a 

l’exercici de 2022, el tenor literal del qual és el següent: 

 

“Vist que s’ha procedit al tancament de l’exercici 2022. 

Havent sigut informada aquesta per la Intervenció municipal. 

Resultant que s’ha realitzat d’acord amb el que es preveu en el Reial decret legislatiu 2/2004, de 

5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLHL), 

Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, Instrucció de Comptabilitat per a l’Administració Local i les 

Bases d’Execució aprovades, així com el que disposa l’art. 193 bis TRLHL introduït per la Llei 

27/2013 de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local- i les regles 

78 i ss de l’Ordre EHA/4041/2004, de 23 de novembre, es presenta el resum de la Liquidació que 

es refereix la proposta de resolució i la pròpia resolució. 

En mèrit de l’exposat, i atés al que s’estableix en els art. 191.3 i 193.4 del TRLHL i art. 90 del RD 

500/1990, així com la legislació d’estabilitat pressupostària segons informe d’Intervenció. 

La Resolució d’Alcaldia núm. 3683 de data 28 de juny de 2019, entre altres, declara competència 

expressament reservada a favor de l’Alcaldia, l’aprovació de la liquidació del Pressupost General 

de l’Ajuntament. 

 

Per tot això, vist l’informe de la Intervenció, aquesta Alcaldia–Presidència RESOL: 

Vist el dictamen de la Comissió Informativa d’Economia i Organització Municipal, en 

el qual es dictamina: 

PRIMER. Aprovar la liquidació del Pressupost de l’Ajuntament de Sagunt corresponent 

a l’exercici de 2022, el RESULTAT PRESSUPOSTARI del qual és el següent: 

 

 

 

Aquest Resultat Pressupostari determina l’execució del pressupost de l’exercici, pròpiament dit en 

despeses i ingressos, calculat com a diferència entre els ingressos ajustats i les despeses ajustades 

del mateix exercici. 

SEGON. Determinar, així mateix, el ROMANENT DE TRESORERIA a 31 de desembre 

de 2022, segons el següent detall: 

 

 

  

TERCER. Donar compte del present acord al Ple de l’Ajuntament, en la primera sessió 

que tinga lloc, i donar trasllat d’aquest a l’Administració General de l’Estat i de la Comunitat 



 31 

Autònoma Valenciana mitjançant els procediments electrònics habituals a través de l’Oficina 

Virtual de coordinació amb l’Administració Local, i una vegada tots els ens del perímetre de 

consolidació obtinguen les seues dades.” 
 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

23 EXPEDIENT 1354833N. DONAR COMPTE DE L’ESTABILITAT 

PRESSUPOSTÀRIA EN OCASIÓ DE L’APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL 

PRESSUPOST MUNICIPAL CORRESPONENT A L’EXERCICI 2022 
El Sr. President dona compte de la proposta del regidor d’Economia de data 07/03/2023, 

del següent tenor literal: 

Per la Intervenció Municipal, en compliment del que disposa la Llei orgànica 2/2012 de 27 

d’abril d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, així com l’Ordre HAP/2105/2012 

d’1 d’octubre per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació 

previstes en la Llei orgànica 2/2012 avantdita i en la Guia per al compliment dels formularis 

corresponents a la liquidació, s’ha emés en data 6 de març de 2023 informe d’Intervenció relatiu a 

l’estabilitat pressupostària respecte a l’expedient de liquidació del Pressupost de l’exercici 2022, 

del següent tenor literal: 

“Conseqüència de l’Auditoria de l’entorn de control que s’està portant actualment a 

l’Ajuntament de Sagunt per part de la Sindicatura de Comptes (exp. 758880A) i d’acord amb 

l’article 16,2 del Reial decret 1463/2007 de 2 de novembre pel qual s’aprova el Reglament de 

desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de novembre, d’estabilitat Pressupostària, en la seua 

Aplicació a les Entitats Locals, encara vigent que assenyala: 

“La Intervenció local elevarà al Ple un informe sobre el compliment de l’objectiu d’estabilitat de 

la pròpia entitat local i dels seus organismes i entitats dependents” per a a continuació assenyalar 

en el paràgraf 2n “que l’informe s’emetrà amb caràcter independent i s’incorporarà al que es 

preveu en l’article 191,3… referit a la liquidació dels pressupostos...” 

 

D’aquesta manera en lloc de les dues parts en què constava el preceptiu informe 

d’Intervenció d’aprovació del pressupost: la primera part per al que es disposa en el Text Refós de 

la Llei Reguladora d’Hisendes Locals (aprovat per RD Legislatiu 2/2004 de 5 de març). I una 

segona part per al que s’estableix en la Llei orgànica d’estabilitat pressupostària i Sostenibilitat 

Financera (aprovada per Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril). 

Es realitza així el present informe, independent d’aquell pressupostari, i que caldrà donar 

compte en la mateixa sessió en la qual es duga l’ordre del dia de donar compte de la liquidació 

d’acord amb l’assenyalat en l’article 193,4 TRLRHL: “De la liquidació de cadascun dels 

pressupostos que integren el pressupost general i dels estats financers de les societats mercantils 

dependents de l’entitat, una vegada realitzada la seua aprovació, es donarà compte al Ple en la 

primera sessió que celebre”. 

 

Cal recordar que la Comissió Europea va decidir aplicar la clàusula general de salvaguarda 

del Pacte d’Estabilitat i Creixement en 2020 (prorrogada per a l’exercici 2021 i 2022), considerant 

que es complien les condicions per a mantindre-la en vigor també per a l’any 2023, per la qual 

cosa el Consell de Ministres del passat 26 de juliol va acordar el manteniment de la suspensió de 

les regles fiscals. 

Aquesta decisió va ser ratificada pel Congrés dels Diputats el 22 de setembre de 2022, 

considerant que a Espanya es mantenen les condicions d’excepcionalitat que justifiquen mantindre 

suspeses les regles fiscals en 2023. D’aquesta manera, amb l’apreciació adoptada per la majoria 

absoluta del Congrés i amb efectivitat des del mateix dia en què es va prendre l’acord, es mantenen 

suspesos durant l’exercici 2023, els objectius d’estabilitat i deute, així com la regla de despesa. 

En qualsevol cas, la suspensió de les regles fiscals no implica la suspensió de l’aplicació 

de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, del 
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Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, 

de 5 de març ni de la resta de la normativa hisendística, totes continuen en vigor. 

Igualment, no suposa la desaparició de la responsabilitat fiscal, ja que el Govern ha fixat 

per a les Corporacions Locals una taxa de referència per a 2023 equivalent a un superàvit del 0,1% 

del PIB, que servirà de guia per a l’activitat municipal. 

Així, la suspensió de les regles fiscals no suposa que desaparega la responsabilitat fiscal de 

cadascuna de les administracions públiques a la qual es refereix l’article 8 de la referida Llei 

orgànica 2/2012, com tampoc el principi de prudència a l’hora d’executar els seus pressupostos. 

Normativa: composta per la normativa citada i el Manual de càlcul del dèficit en Comptabilitat 

Nacional adaptat a les Corporacions Locals desenvolupada per la IGAE d’acord amb els criteris 

del Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals (SEC 00). 

  

El Reglament (UE) núm. 549/2013 del Parlament Europeu i del Consell, de 21 de maig de 2013, 

relatiu al Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals de la Unió Europea (SEC-10). 

 

Els arts. 4.1.b; 15.3.c i 15.4.e de l’Ordre HAP/2015/2012, d’1 d’octubre, per les quals es 

desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei orgànica 

2/2012 de 27 d’abril, d’estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera. 

 

Els articles 2, 3 i 8 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i 

Sostenibilitat Financera. 

 

L’article 16.2 del Reial decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de 

Desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de novembre, d’Estabilitat Pressupostària, en 

l’Aplicació a les Entitats Locals. 

 

Malgrat que els objectius d’estabilitat, deute públic i la regla de despesa, aprovats pel 

Govern l’11 de febrer de 2020, són inaplicables per estar aprovada la seua suspensió, als 

Pressupostos de les Entitats Locals els continua sent aplicable la normativa pressupostària 

continguda en el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret 

legislatiu 2/2004, de 5 de març i la seua normativa de desenvolupament i, per tant, el principi 

d’estabilitat pressupostària. 

Això és pel fet que els és aplicable l’apartat 1 del referit article 165 del Text Refós de la 

Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, 

pel qual el pressupost general atendrà el compliment del principi d’estabilitat i l’article 16 del Reial 

decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de Desenvolupament de la 

Llei 18/2001, de 12 de novembre, d’Estabilitat Pressupostària, en la seua aplicació a les Entitats 

Locals, pel qual la Intervenció local informarà sobre l’avaluació del principi d’estabilitat 

pressupostària en termes de capacitat o necessitat de finançament conforme al SEC-10 amb 

caràcter independent i s’incorporarà als previstos en els articles 168.4 (per a l’aprovació dels 

pressupostos) i 191.3 (per a la liquidació del pressupost) del text refós de la Llei Reguladora de les 

Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, referits respectivament, 

a l’aprovació del pressupost general i a la seua liquidació. 

Aquest càlcul, que es realitzarà a efectes informatius, no tindrà cap efecte durant els 

exercicis 2020, 2021, 2022 i 2023 per estar l’objectiu d’estabilitat pressupostària suspés. 

Igualment els serà aplicable als Pressupostos de les Entitats Locals el principi de 

sostenibilitat financera, perquè la suspensió de les regles fiscals, en concret de l’objectiu de deute 

públic, no implica renunciar a la prudència en la gestió financera, sent plenament aplicable el 

principi de sostenibilitat financera, en termes de deute financer. 

El deute financer ha de mesurar-se en termes de volum de deute viu i del límit 

d’endeutament a l’efecte del règim d’autorització de noves operacions de crèdit establit en els 

articles 52 i 53 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial 
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decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i la Disposició Final 31a de la Llei 17/2012, de 27 de 

desembre, de pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013. 

A l’efecte de determinar el límit d’endeutament, el total del deute viu a l’efecte del règim 

d’autorització es detalla en: 

-Deute a l’efecte del Protocol de Dèficit Excessiu, inclosa el deute a curt termini i el deute a llarg 

termini, desagregant entre: emissions de deute, operacions amb entitats de crèdit, factoring sense 

recurs, deutes amb administracions públiques (FFEL), arrendament financer, associacions públic-

privades, pagaments ajornats amb operacions amb tercers i altres operacions de crèdit. 

-Risc deduït d’avals. 

-Operacions formalitzades disponibles no disposades. 

-Deute amb administracions públiques diferent a la inclosa en el FFEL. 

-Import d’operacions projectades o formalitzades. 

-Altres deutes. 

 

Aquest càlcul del deute financer, tal com disposa l’article 15 de l’Ordre HAP/2105/2012, 

d’1 d’octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació 

previstes en la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera, ha d’efectuar-se anualment, en ocasió de l’aprovació del pressupost i la seua liquidació. 

 

El càlcul del deute financer igualment i conforme a la Disposició Transitòria Trentena 

Primera de la Llei 17/2012 de 27 de desembre, de pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013 

consta en l’informe d’Intervenció del Pressupost. 

 

Perímetre de consolidació 

Igualment queda delimitat, l’àmbit d’aplicació del marc de l’estabilitat pressupostària a 

l’Ajuntament de Sagunt a: 

1r. L’Ajuntament de Sagunt. 

2n. El Consell Local Agrari. 

3r. La mercantil Societat Anònima de Gestió, SA (SAG). 

Respecte a la mercantil, SAG, SA, forma part, a aquest efecte, de Sector Públic com a 

unitat institucional pública no de mercat, és a dir, “productors no de mercat”, per la qual cosa li és 

aplicable íntegrament la legislació referent a l’estabilitat pressupostària i és Administració Pública 

en comptabilitat nacional. És una mercantil que ofereix als ciutadans béns i serveis a títol gratuït o 

semigratuït que es retribueix de les transferències que l’Ajuntament de Sagunt realitza. Indicar, 

finalment, que aquestes dades fer referència sempre i en tot cas sota una perspectiva purament 

econòmica independentment de la forma jurídica en què s’establisquen. 

4t. La Fundació de la Comunitat Valenciana de Patrimoni Industrial de Sagunt. 

Entitat aquesta sectoritzada per la IGAE l’1 de desembre de 2018 al subsector local 

Ajuntament de Sagunt provinent del subsector autonòmic, Generalitat Valenciana amb ple 

desconeixement d’aquesta Intervenció i sense cap acord municipal, amén de realitzar-se en plena 

vigència del Pla Econòmic Financer 2018-2019 conseqüència la liquidació corresponent a 

l’exercici 2017. 

5é. Respecte a la mercantil Aigües de Sagunt, SA, es defineix com a unitat institucional pública de 

mercat, és a dir, la seua retribució és dels usuaris dels serveis de manera directa, per la qual cosa, 

a aquest efecte, no li és aplicable aquesta legislació excepte el que expressament s’assenyale. 

 

Càlcul de l’estabilitat pressupostària 

L’estabilitat pressupostària s’identifica amb una situació d’equilibri o superàvit computada, 

al llarg del cicle econòmic, en termes de capacitat de finançament d’acord amb la definició 

continguda en el Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals (SEC-10). 

El càlcul de la variable capacitat de finançament en el marc de les Entitats Locals, en termes 

pressupostaris SEC-10 i obviant uns certs matisos de comptabilització, s’obté, a nivell consolidat, 
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de la diferència entre els capítols 1 a 7 del Pressupost d’Ingressos i els capítols 1 a 7 del Pressupost 

de Despeses i amb els ajustos corresponents. 

El sistema ha de ser sobre el consolidat. 

El present informe se circumscriu en aquest moment a la seua constatació respecte a l’ens 

Ajuntament de Sagunt, però no a tot el perímetre de consolidació. 

 

I) Càlcul de l’objectiu d’estabilitat (capacitat/necessitat de finançament). 

Amb caràcter general, la totalitat dels ingressos i despeses no financeres pressupostaris, sense 

perjudici de la seua reclassificació en termes de partides comptabilitat nacional, corresponen a la 

totalitat de les ocupacions i recursos que es computen en l’obtenció de la capacitat/necessitat de 

finançament del subsector Corporacions Locals de les Administracions Públiques de la 

Comptabilitat Nacional. Les diferències venen determinades pels ajustos que es descriuen en els 

apartats següents d’aquest informe. 

 

INGRESSOS: 

 - Capítols 1, 2 i 3 de l’Estat d’Ingressos. 

Ajust: s’hi aplicarà el criteri de caixa, ingressos recaptats durant l’exercici, d’exercicis corrent i 

tancats de cada capítol. 

 - Capítol 4 i 7 d’Ingressos: 

Ajustos: 

 Ajust: participació en ingressos de l’Estat. En comptabilitat nacional, els pagaments mensuals a 

compte dels impostos cedits i dels Fons Complementari de Finançament es registren en el període 

en què es paguen per l’Estat, i la liquidació definitiva resultant, en el moment en què es determina 

la seua quantia i se satisfà. 

Un altre ajust que cal realitzar el constitueix l’import que a reintegrament conseqüència de 

la liquidació negativa de 2020, així com la compensació de l’import a reintegrar en 2022 derivat 

d’aquesta. 

Ajust: operacions entre ens del grup o amb altres administracions. 

Dins de les operacions realitzades per les Corporacions Locals destaquen les transferències 

de recursos entre les diferents unitats públiques que formen part d’aquest subsector i d’aquestes a 

altres entitats incloses en la resta dels subsectors de les administracions públiques. La informació 

en comptabilitat nacional ha de presentar-se consolidada del conjunt de transferències donades i 

rebudes en dos nivells diferents. 

  En primer lloc, a nivell de cada Corporació Local, han d’eliminar-se les transferències 

donades i rebudes entre les unitats dependents d’aquesta, que, a l’efecte de la comptabilitat 

nacional, es consideren administracions públiques. 

En segon lloc, han d’eliminar-se les transferències donades i rebudes entre les unitats que 

integren la Corporació Local, a l’efecte de comptabilitat nacional, amb la resta d’unitats 

pertanyents al sector Administracions públiques. 

En comptabilitat nacional i d’acord amb el principi de jerarquia de fonts, han de respectar-

se, amb caràcter general, els criteris de comptabilització als quals està subjecte el pagador de la 

transferència. Per tant, una vegada fixat el moment en què es registra la despesa pel pagador, el 

perceptor de la transferència ha de comptabilitzar-la simultàniament i pel mateix import que figure 

en els comptes d’aquell. 

L’import de les transferències rebudes per la Corporació Local d’unitats externes ha de 

coincidir amb l’import que figura en el Pressupost de Despeses de la unitat que dona la 

transferència. Com s’ha indicat anteriorment, ha de respectar-se sempre l’òptica del pagador, per 

la qual cosa en cas que el pagador empre un criteri comptable diferent a la Corporació Local, 

aquesta haurà de realitzar l’ajust corresponent. Així després de rebre la comunicació per part de la 

Diputació de València, del SERVEF i de la Generalitat Valenciana s’han realitzat els drets 

reconeguts i anul·lat a fi de coincidir amb les obligacions de l’ens pagador extern. 

Ajust: Fons Europeus. 
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La Decisió 22/2005 d’EUROSTAT de 15 de febrer sobre el tractament de les transferències 

del Pressupost Comunitari als Estats membres ha establit com a criteri de registre en comptabilitat 

nacional, un principi més pròxim al de meritació que al de caixa. Així es desprén de la pròpia 

Decisió on s’assenyala que el moment de registre dels fons serà aquell en el qual la Corporació 

Local realitze la despesa, el qual ha de coincidir amb l’enviament de documents pel govern a la 

Comissió de la Unió Europea. No s’ha realitzat cap ajust limitant-se a realitzar el dret reconegut 

conforme als actes administratius que aquesta Intervenció té constància. 

- Capítol 5 d’Ingressos. 

Ajust: els interessos es registren segons el criteri de la meritació. 

DESPESES 

- Capítol 3. Els interessos es registren segons el criteri de la meritació. Per tant, hauríem de llevar 

la part d’interessos que pagant-se l’any n es reporten en el n-1, i hauríem d’afegir els interessos 

que es pagaran l’any n+1, però que s’han reportat l’any n. 

No obstant això, en aplicació del principi d’importància relativa podria considerar-se no 

necessari realitzar aquest ajust atés que es poden arribar a compensar els interessos que es 

minoraren per venciments de l’exercici n corresponents a períodes parcials del n1, amb els 

augments pels reportats parcialment l’any n, però que es paguen en n+1. 

  Si, a més, l’Entitat s’endeuta en un import similar al capital que amortitza, per la qual cosa 

el capital viu del deute podríem dir que es manté estable i els tipus d’interés al llarg del n no tenen 

una significativa variació, els efectes de l’ajust es compensarien entre si. 

Si a més considerem que l’import dels préstecs concertats per l’Ajuntament de Sagunt es 

correspon amb períodes naturals d’amortització i liquidació d’interessos, coincideix aquesta amb 

el càlcul en Comptabilitat Nacional excepte l’anomenat “Préstec Bancaixa Centre Cívic” concertat 

en 2008 i vigent fins a 2035 que únicament amb períodes trimestrals que comencen el 

- Capítol 6. Les operacions de lísing impliquen comptabilitzar pel principal una adquisició d’actiu 

no financer. 

Atés que el moment del registre de la despesa varia entre la comptabilitat nacional (es 

produeix la despesa quan s’entrega el bé) i el dret pressupostari (s’imputa a mesura que s’abonen 

les quotes), cal efectuar un ajust; les operacions de lísing impliquen en comptabilitat nacional 

comptabilitzar pel principal una adquisició d’actiu no financer en el moment de la signatura del 

lísing. 

ALTRES AJUSTOS: 

- Despeses realitzades en l’exercici pendents d’aplicar al pressupost. Aquests són les despeses 

recollides en el compte 413. 

 

En el seu cas haurà de considerar-se el saldo del compte 555 per pagaments pendents d’aplicació, 

com a major despesa de l’exercici. 

Compliment de l’objectiu d’estabilitat 

L’article 11.4 LOEPSF estableix que les corporacions locals hauran de mantindre una posició 

d’equilibri o superàvit pressupostari. 

ENTITAT: AJUNTAMENT SAGUNT 

Resum de la liquidació de 2022: 
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Ingressos. 

  L’ajust més significatiu és que els capítols 1, 2, 3 i 5 d’ingressos es basen en criteris de 

caixa tant de corrent com de tancats. El capítol 5 pot regir el criteri de la meritació en funció de la 

naturalesa de l’ingrés. 

  Els capítols 4 i 7 caldrà ajustar-los en funció de l’obligació existent per part de l’ens 

pagador. 

  Destaca igualment la menor capacitat que implica la devolució d’ingressos derivat de la 

liquidació de la participació dels tributs de l’estat corresponent a l’exercici 2020 en la quantitat de 

2,9 milions que implica un menor capacitat de finançament unit a l’ingrés extraordinari de quasi 

350 mil d’aportació extraordinària que compensa en 2022 aquesta liquidació negativa resultant 

així una menor capacitat de 2,5 milions. Tot això segons la “nota informativa núm. 1/2023 del 

registre comptable de les quantitats a retornar i a rebre per les entitats locals a conseqüència de la 

liquidació definitives (negativa) de la participació en els tributs de l’estat de l’exercici 2020” de 

data 20 de febrer que modifica la de 25 de gener de 2023 de la IGAE. 

  

Despeses. 

Cal destacar l’ajust en despeses del saldo del compte 413 en 3,7 milions que enfront 

d’aquest saldo en l’exercici 2021 de 0,4 milions provoquen una menor capacitat de finançament 

de 3,3 milions en l’execució / liquidació corresponent a l’exercici 2022. 

Convé recordar que aquest funcionament del compte 413 obeeix a la nota 1/2019 de la 

IGAE referida al “nou compte 413 “creditors per operacions reportades” en els plans de comptes 

locals”. 

  La utilització del compte 413 respon al principi de meritació i, en virtut d’aquest principi 

comptable, els actius, els passius, patrimoni net, ingressos i despeses han de reconéixer-se en 

funció del corrent real de béns i serveis que aquests representen, i no en el moment en què es 

produïsca el corrent monetari o financer derivada d’aquells. Si no poguera identificar-se clarament 

el corrent real de béns i serveis es recouran les despeses o els ingressos, o l’element que 

corresponga, quan es produïsquen les variacions d’actiu o passius que els afecten. 

Aquestes dades corresponen a la constatació de l’Ajuntament de Sagunt com a ens 

individual en el moment de la liquidació. 

 

 S’adverteix així una capacitat d’una mica més de 0,4 milions d’euros. execució. 

Tot això sempre referit a previsió a 31/12/2023. 
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II) Càlcul de la regla de la despesa. 

L’article 12 de la Llei orgànica 2/2012 de 27 d’abril d’Estabilitat Pressupostària i 

Sostenibilitat Financera exigeix en el seu apartat 1 que la variació de la despesa computable no 

podrà superar la taxa de referència de creixement del Producte Interior Brut de mitjà termini de 

l’economia espanyola. 

S’entendrà per despesa computable a les ocupacions no financeres definits en termes del 

Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals, exclosos els interessos del deute, la despesa 

no discrecional en prestacions per desocupació, la part de la despesa finançada amb fons finalistes 

procedents de la Unió Europea o d’altres Administracions Públiques i les transferències a les 

Comunitats Autònomes i a les Corporacions Locals vinculades als sistemes de finançament. 

Quan s’aproven canvi normatius que suposen augments permanents de la recaptació, el 

nivell de despesa computable resultant de l’aplicació de la regla en els anys en què s’obtinga els 

augments podrà augmentar en la quantia equivalent. 

 

Quan s’aproven canvis normatius que suposen disminucions de la recaptació, el nivell de 

despesa computable resultant de l’aplicació de la regla en els anys en què es produïsca les 

disminucions de recaptació haurà de disminuir-se en la quantia equivalent. 

  Els ingressos que s’obtinguen per damunt del que es preveu es destinaran íntegrament a 

reduir el nivell de deute públic. 

“Les Entitats Locals mantindran la seua taxa de dèficit del 0,1%, encara que gràcies a la 

suspensió de les regles fiscals podran fer ús dels seus romanents i contribuir així en la recuperació 

econòmica i social d’Espanya”. 

Si bé, com s’ha indicat les regles fiscals estan suspeses, no és obstacle per al seu càlcul: 

 

El resultat d’aquest és el següent: 

 

 
 

Veiem que es produeix un incompliment de la regla de despesa. 
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III) Sostenibilitat financera. Càlcul del deute. 

S’entendrà per sostenibilitat financera la capacitat per a finançar compromisos de despesa 

presents i futurs dins dels límits de dèficit, deute públic i morositat de deute comercial. 

D’acord amb l’art 13 LOEPDF el Volum del deute públic, definida d’acord amb el protocol 

sobre Procediment de dèficit excessiu, del conjunt d’Administracions Públiques no podrà superar 

el 60 per cent del PIB nacional expressat en termes nominals, o en el qual s’establisca per la 

normativa europea. 

 

 Aquest límit és d’un 3% per al conjunt de corporacions locals. 

 

El deute financer ha de mesurar-se en termes de volum de deute viu, inclosa aquella a 

l’efecte del Protocol de Dèficit Excessiu, i del límit d’endeutament a l’efecte del règim 

d’autorització de noves operacions de crèdit establit en els articles 52 i 53 del Text Refós de la Llei 

Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i la 

Disposició Final 31a de la Llei 17/2012, de 27 de desembre, de pressupostos generals de l’Estat 

per a l’any 2013. I al qual l’informe a la liquidació del pressupost 2022 es fa referència. 

  

El volum de deute viu de l’Ajuntament de Sagunt a 31/12/2022 ascendeix a la quantitat de 

20.105.918,63 € més el deute PEU conseqüència de la liquidació negativa PTE 2020 per import 

de 2.552.793,19€. 

 

Per ultimar aquesta intervenció es realitzen les següents CONCLUSIONS referents a 

l’estabilitat pressupostària: 

1) L’anàlisi i CONSTATACIÓ, segons la LOEPSF a nivell de liquidació pressupostària exercici 

2022, es realitza d’acord amb aquesta normativa amb les notes assenyalades en l’apartat de Càlculs 

d’aquest mateix informe, sobre les dades del subjecte Ajuntament de Sagunt. 

2) Aquesta anàlisi s’efectua sobre les dades de la corporació, excloent el perímetre de consolidació: 

SAG, Consell, Fundació i els beneficis / pèrdues del mercantil de mercat Aigües de Sagunt. 

3) De l’estudi s’observa un compliment de l’estabilitat pressupostària. Un incompliment en la regla 

de despesa i un volum de deute de poc més de 20 milions d’euros. 

4t) Es recorda, com s’ha assenyalat la pròrroga de la suspensió de les regles fiscals en la liquidació 

de l’exercici 2022 i per a 2023. 

5a) Respecte al compliment del Pla de sanejament Financer 2021-2022 conseqüència aprovat en 

sessió plenària de data 30/09/21 res preveu respecte a les regles fiscals excepte el nivell de deute 

que el prèvia en 32 milions per la concertació d’operacions creditícies tant en 2020 com en 2021.” 

 

Vist el dictamen de la Comissió Informativa d’Economia i Organització Municipal, en 

el qual es dictamina: 

ÚNIC. Donar compte al Ple de l’informe emés per la Intervenció Municipal en data 6 de 

març de 2023, relatiu a l’estabilitat pressupostària respecte a l’expedient de liquidació del 

Pressupost de l’exercici 2022. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 
 

24 EXPEDIENT 758956F. AUDITORIA DE LA GESTIÓ CONTRACTUAL I LA 

GESTIÓ DE LES AJUDES I SUBVENCIONS CONCEDIDES PER RAÓ DE LA 

COVID-19. SINDICATURA DE COMPTES 
 Es dona compte al Ple de la proposta del regidor d’Intervenció: 

“En data 2 de març de 2022 es rep informe definitiu de la Sindicatura de Comptes de la 

Comunitat Valenciana, sobre l’auditoria de la gestió contractual i la gestió d’ajudes i 

subvencions concedides per raó de la COVID-19, per part de l’Ajuntament de Sagunt. 
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Aquest informe, sotmés a tràmit d’al·legacions, les quals s’efectuen en data 15 de 

desembre de 2022, tal com s’exposen en les pàgines 219 a 224, són tractades en les pàgines 243 

a 247, estimant-se dues de les cinc presentades. 

Respecte al resultat de l’informe, en la pàgina 6 es detallen les conclusions i els 

incompliments més significatius, vegeu detall de l’Ajuntament de Sagunt en l’apèndix 13, 

pàgina 113. 

Com a resultat de la fiscalització s’han efectuat les recomanacions que s’assenyalen a 

continuació: 

“1. Amb la finalitat de millorar la gestió i control de les ajudes concedides a múltiples 

beneficiaris, es recomana analitzar la conveniència d’instal·lar una aplicació específica de 

subvencions que permeta verificar l’estat de tramitació de cadascun dels expedients de 

sol·licitud, com és el cas de l’Ajuntament d’Elx, que està implantant un mòdul específic. 

D’aquesta manera, s’eviten situacions com les detectades en determinats ajuntaments, en 

els quals algunes sol·licituds i recursos no havien sigut resolts a la data de la nostra revisió 

i ho han sigut arran de la nostra fiscalització; o bé, s’han posat de manifest diferències entre 

el nombre de sol·licituds admeses facilitat pel servei gestor i el que consta en els acords de 

concessió (Castelló de la Plana, Gandia, Sagunt, Sant Vicent del Raspeig, Torrent i València). 

2. Quan es tracte de procediments massius de concessió d’ajudes i en els casos en què no 

estiga previst en la convocatòria, es recomana l’ús de sol·licituds normalitzades per a 

facilitar-ne l’emplenament. 

3. Es recomana a les entitats locals fiscalitzades que a la data de la nostra revisió no han 

pogut executar els procediments previstos en els plans de control financer que doten a la 

Intervenció de personal o alternativament contracten auditories externes per a la seua 

execució (Castelló de la Plana, Oriola, Gandia, Torrevella). 

4. Resulta recomanable deixar constància en els expedients individuals de cada 

beneficiari de la revisió de la documentació realitzada pel departament gestor, emplenant la 

corresponent fitxa normalitzada, com sí que s’està fent als ajuntaments de Gandia i Sant 

Vicent del Raspeig. 

5. El servei gestor de les ajudes ha de millorar, en alguns casos detectats, la manera de 

deixar constància en els expedients de la revisió del compliment de les obligacions 

tributàries i de no tindre deutes amb l’entitat local per part dels beneficiaris (ajuntaments 

de Benidorm, Elx i Oriola). 

6. Es recomana que, en el cas de convenis subscrits, el pagament de part de la subvenció 

concedida es realitze després de verificar el corresponent compte justificatiu, amb la 

finalitat de garantir la seua adequada execució (Ajuntament de Vila-real)." 

 

Per tot això, es formula la següent proposta de donar compte al Ple de la corporació del 

present informe de fiscalització de les subvencions i ajudes concedides en 2020 per les entitats 

locals per raó de la COVID-19 rebut de la Sindicatura de Comptes. 

ÚNIC: Dació de compte al Ple de l’informe de fiscalització de les subvencions i ajudes 

concedides en 2020 per les entitats locals per raó de la COVID-19 rebut de la Sindicatura de 

Comptes. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 

 

25 EXPEDIENT 1289551T. 01 INFORME ANUAL SOBRE RESULTATS FUNCIÓ 

INTERVENTORA 2022 (OBJECCIONS OFI, PF, ACJ. ANOMALIES INGRESSOS). 

ART. 218 TRLRHL. ART. 15.6 I 28.2 RD 424/2017 

Es dona compte al Ple de la proposta del regidor d’Intervenció: 

“En relació amb l’expedient de referència 1289551T i segons s’assenyala en l’art 218 del 

Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Reguladora 

de les Hisendes Locals que assenyala en el seu apartat 1: “L’òrgan interventor elevarà informe 
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al Ple de totes les resolucions adoptades pel president de l’entitat local contràries a les 

objeccions efectuades, així com un resum de les principals anomalies detectades en matèria 

d’ingressos. Aquest informe atendrà únicament aspectes i comeses pròpies de l’exercici de la 

funció fiscalitzadora, sense incloure qüestions d’oportunitat o conveniència de les actuacions 

que fiscalitze. 

El contingut en aquest apartat constituirà un punt independent en l’ordre del dia de la 

corresponent sessió plenària. 

El President de la corporació podrà presentar en el Ple informe justificatiu de la seua actuació”. 

En similars termes l’art. 15,6 del Reial decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula 

el règim jurídic del control intern en les entitats del Sector Públic Local assenyala: “En ocasió 

de la dació de compte de la liquidació del Pressupost, l’òrgan interventor elevarà al Ple 

l’informe anual de totes les resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries 

a les objeccions efectuades, o, si és el cas, a l’opinió de l’òrgan competent de l’Administració 

que ostente la tutela al qual s’haja sol·licitat informe, així com un resum de les principals 

anomalies detectades en matèria d’ingressos. Aquest informe atendrà únicament aspectes i 

comeses pròpies de l’exercici de la funció fiscalitzadora, sense incloure qüestions d’oportunitat 

o conveniència de les actuacions que fiscalitze. El president de la corporació podrà presentar 

en el Ple informe justificatiu de la seua actuació.” 

Per tot això, es formula la següent proposta de donar compte al Ple de la corporació del 

present informe d’Intervenció i la seua documentació annexa. 

ÚNIC: Dació de compte al Ple de la Relació de totes les resolucions adoptades contràries 

a les objeccions efectuades, Informes amb Omissió Funció Interventora (OFI), anomalies 

d’Ingressos i Informes de Control PAJ i ACF, en compliment del que s’estableix en l’art. 218 

del TRLHL i l’art. 15, 27 i 28 RD 424/2017 RCIAL. Ajuntament de Sagunt i Organisme 

Autònom Consell Agrari. 

 

Per tot això, el Ple en queda assabentat per unanimitat dels membres presents. 

 
PRECS I PREGUNTES 

 En l’apartat de precs i preguntes intervenen els següents regidors: 

 -El Sr. Montesinos intervé per plantejar dos precs, el primer és manifestar que demà hi 

ha una reunió important dels agricultors amb “Espais Econòmics” i la Conselleria i per això 

sol·licita que se’ls pague el preu just, que no se’ls presente un contenciós, els propietaris on 

s’instal·larà la gigafactoria i la planta fotovoltaica són els propietaris del terreny i es mereixen 

un respecte, que no se’ls demore i que se’ls pague el preu just. 

 -D’altra banda planteja un altre prec i sol·licita una mica d’ètica i consens. Es va 

demanar en Comissió Informativa i s’esperava que almenys s’haguera tingut el detall de 

convidar l’oposició. Ha sigut un detall lleig que no es fera. Es va dir que s’anava a convidar 

l’oposició i no ha sigut així. 

 -El Sr. Alcalde indica que respecte al primer prec la postura de l’Ajuntament és clara i 

és de total suport als expropiats i a la sol·licitud que s’abandonen els procediments judicials i 

així es dirà demà en la reunió. Respecte al segon prec, indica que personalment no coneixia 

aqueix acord al qual es va arribar en Comissió Informativa, però independentment la idea era 

fer un acte obert no sols a la part política sinó a la ciutadania, i de fet el Departament d’Esports 

ho va comunicar a tots i volia fer jornades obertes perquè pogueren participar-hi tots. Al final 

aqueix acte es durà a terme aquest diumenge a les 17.30 de la vesprada perquè tots puguen 

participar-hi. Dit això, el director general d’infraestructures d’esports va dir que volia participar 

del tràmit administratiu que és la signatura de la recepció de l’obra, i d’ací ve que acudira 

l’Ajuntament a aquesta signatura. En aquest cas, en acudir el director general allò normal és 

que l’acompanye l’alcalde i per això se li comunica també a l’Equip de Govern, ha sigut tot 

improvisat i això no lleva i reconeix que ha sigut un error. Ja ha parlat amb el departament per 
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a muntar alguna cosa i perquè demà a les 13 h es puga fer un acte perquè tots els grups polítics 

puguen fer la visita de les instal·lacions abans de l’obertura al públic. 

 

 I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la Presidència clou la sessió a les 21 hores i 

17 minuts, de tot això, com a secretari general, en done fe. 

 

ACOMPLIU-HO: L’ALCALDE 


